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Kongen går på 
pension

Efter 30 år bag bardisken på 
Café Haraldsborg trækker 
Peter Rex sig tilbage.

P-hus-lukning 
udskudt

Lukningen af parkeringsan-
lægget i Leifsgade er udskudt 
til efter nytår. 

4 årtiers erindringer

I 40 år har Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og 
Arkiv samlet og husket på 
Bryggens historie.

12. december 2024 
32. ÅrGANG  Nr. 11

il Buco var en syg høne
Efter 13 år på Bryggen, heraf flere 
med røde tal på bundlinjen, er 
restaurant Il Buco gået konkurs. 
Restaurationsbranchen er benhård, 
og indehaver Christer Bredgaard 
erkender, at han ikke har været skarp 
nok på økonomistyring                                                                                        

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Christer Bredgaard er syn-
ligt bevæget af den strøm af 
varme tanker og positive til-
kendegivelser, der har ramt 
ham, siden han annoncere-
de på Instagram, at restau-
rant Il Buco lukker efter 13 
år på Bryggen.  

- Det er væltet ind med 
positive og støttende beske-
der fra folk på Bryggen. En 
del har spurgt, om der er 
noget, de kan hjælpe med. 
Det sidder jeg da og fælder 
en tåre over, fortæller han, 
da Bryggebladet møder 
ham få dage efter udmel-
dingen.

Det er svært at sige, om 
han er afklaret med situati-
onen; det har han også selv 
vanskeligt ved at vurdere. 
Der har været så meget at 
se til den seneste uge, at 

han ikke rigtig har kunnet 
mærke efter.

- Oprydning efter sådan 
en konkurs er meget om-
stændelig og tidskrævende. 
Og jeg havde faktisk ikke 
set den komme, så jeg var 
ret uforberedt, fortæller 
han. 

Konkurs
For selvom Il Buco havde 
kørt med underskud i læn-
gere tid, håbede Christer 
Bredgaard til det sidste, at 
stedet stod til at redde.
 

fortsættes på side 2

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter
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Fortsat fra forsiden

- Jeg vidste jo godt, at vi 
havde nogle udfordringer. 
Men det var faktisk først 
lige inden det skete, at det 
stod klart for mig, at vi nok 
var nødt til at gå konkurs, 
fortæller han og uddyber:

- Jeg havde oprindeligt 
håbet på, at vi kunne gå 
konkurs og så lave en re-
konstruktion, som er me-
get almindeligt i denne her 
branche. Men i sidste week-
end måtte jeg sgu give op på 
det projekt. Jeg kunne se, at 
selv hvis jeg kunne skaffe 
de penge, det ville kræve, 
så kunne jeg ikke satse dem 
på en forretning, som i så 
mange år har vist sig ikke 
at fungere. Il Buco var lidt 
af en syg høne rent økono-
misk. 

Selv en syg høne lægger 
æg, og selvom Il Buco lå 
lidt hemmeligt og hengemt 
i de gamle FDB-pakhuse i 
Njalsgade, har restauran-
ten altid været populær og 
aldrig savnet gæster. Alli-
gevel kom bøgerne ikke til 
at stemme. 

- Jeg har nogle andre 
kompetencer end økonomi-
styring, så det vil jeg hel-
lere betale mig fra, griner 
Christer Bredgaard og fort-
sætter:

- Jeg har fået noget dårlig 
økonomisk rådgivning, og 
hver gang, jeg har skiftet 
rådgiver, revisor eller bog-
holder, har jeg troet, at NU 
ville der komme styr på det. 
Det er der desværre aldrig 
kommet. Gang på gang har 
det vist sig, at den model 
ikke holder. Så det kunne 
godt se ud, som om jeg i 
fremtiden bare må bide i det 
sure æble og selv komme 
mere ind over den økonomi-
ske del af forretningen.

Kunstig åndedræt
For Il Buco har været en 
dårlig forretning og givet 
underskud i flere år. Det er-
kender Christer Bredgaard 
blankt og forklarer, hvordan 
han har brugt sin anden re-
staurant La Banchina til at 
holde Il Buco kunstigt i live. 

- La Banchina har givet 
overskud, som så er blevet 
pumpet over i Il Buco for at 
holde den i live. Så Il Buco 
har fået kunstigt åndedræt 
i flere år, fortæller han og 
fortsætter:

- Set i bakspejlet kunne 
jeg nok have stået med et 
stort overskud fra La Banc-
hina i hånden i dag, som jeg 
i stedet har brugt på at køre 
Il Buco videre. Det er, hvad 
det er. Vi har jo haft 30-40 
ansatte, som har haft et job 
og har fået løn i hele perio-
den, så pengene er jo ikke 
spildt. Men jeg ville allige-
vel ønske, at jeg kunne have 
løst problemerne i tide. 

Lorteforretning
Selv for folk med økonomisk 
tæft er det bare enormt 
svært at drive restaurant. 

- De allerdygtigste i bran-
chen tjener 20% på bundlin-
jen. Men det er sjældent, og 
så har de fandeme gjort det 
godt. Jeg havde været glad, 
hvis jeg havde lavet fem 
procent, forklarer Christer 
Bredgaard og slår fast:

- Helt grundlæggende er 

det en lorteforretning at dri-
ve restaurant. Det er ikke 
noget, man gør for at blive 
rig. Slet ikke hvis man kæ-
rer sig om bæredygtighed 
og gode arbejdsforhold.

Hvorfor gør man det så?
- Jeg er ikke selv typen, 

der trives i et 9-17-arbejde. 
Og jeg har altid interes-
seret mig for mad og vin 
og synes, at det er en sjov 
branche. Men det måske 
allervigtigste for mig er at 
føle, at jeg har kunnet gøre 
en forskel og vise folk, at 
man godt kan have en re-
staurant, hvor madvarerne 
er 100 procent danske, hvor 
man kan give nogle ordent-
lige lønninger og tilbyde 
gode arbejdsforhold. Det 
troede jeg så også, at man 
kunne gøre og samtidig 
have en fornuftig bundlinje. 
Det tror jeg stadig, at man 
kan, selvom det ikke lykke-
des med Il Buco.

Er du mest ærgerlig eller 
lettet over, at det er forbi?

- Det er svært at sige nu, 
fordi der foregår så mange 
ting. Der er fucking mange 
småting, der skal være styr 
på, når man rydder op efter 
en konkurs. Men jeg tror, at 
jeg ender med at være mest 
lettet. Jeg er selvfølgelig 
ked af, at der er lidt over 30 
medarbejdere, der har mi-
stet deres arbejde. Og jeg 
er ked af alle de penge, der 
er gået tabt. Jeg mister også 
personligt en masse i kon-
kursboet. Men selvom der 
er mange dårlige ting ved 
det, så tror jeg, at jeg ender 

med at være lettet, konklu-
derer Christer Bredgaard 
og tilføjer: 

- Det bliver virkelig fedt, 
når det her kapitel er ende-
ligt overstået. Så skal jeg 
have noget ny og bedre råd-
givning, og jeg vil selv sæt-
te mig mere ind i, hvordan 
det hele fungerer, så det her 
ikke sker igen, når jeg på et 
tidspunkt starter på frisk på 
et nyt projekt.

il Buco 2.0
Christer Bredgaard er nem-
lig langt fra færdig som 
gårdsanger. Udover La 
Banchina på Refshaleøen 
satser han kraftigt på, at 
der ligger flere nye eventyr 
foran ham.

- Alle de ting, jeg står 
for, og som jeg har kæm-
pet for de sidste mange år, 
skal ikke gå tabt eller gå 
i glemmebogen. Jeg laver 
måske ikke Il Buco 2.0 al-
lerede i næste måned. Men 
der kommer noget nyt på et 
tidspunkt, hvis det kan lade 
sig gøre. Jeg kan se på kom-
mentarerne på Instagram, 
at mange drømmer om, at 
der kommer en ny Il Buco 
her på Bryggen. Det kan 
jeg selvfølgelig ikke love. 
Men jeg vil heller ikke ude-
lukke det, teaser han med 
et skælmsk smil og fortsæt-
ter:

- Jeg boede selv på Bryg-
gen, indtil lige inden jeg 
åbnede Il Buco, og har haft 
min daglige gang herude 
i mange år. Så jeg ville da 

elske at komme tilbage til 
Bryggen i fremtiden. 

De mange støttende er-
klæringer fra bryggebo-
erne, der er tikket ind på 
Christer Bredgaards socia-
le medier, har både rørt og 
overrumplet ham.

- Jeg ved sgu slet ikke, 
hvad jeg skal sige. Jeg er 
en ydmyg person, og jeg 
har jo ikke gået i hverdagen 
og tænkt over, at det betød 
noget for folk, at vi var her. 
Jeg har kunnet se, at vi al-
tid havde gæster, og det har 
gjort mig utroligt stolt. Men 
jeg var slet ikke klar over, 
at så stor en del af Bryggen 
havde min ryg. Der har vist 
sig en stor omsorg og om-
tanke. Jeg er dybt taknem-
melig for alle, der har været 
forbi, som har støttet op og 
betalt det, det har kostet. 
Selvom jeg kan se nu, at det 
nok ikke har kostet nok, gri-
ner han og fortsætter:

- Jeg håber, at folk vil hu-
ske, at vi har været her.

ønsker alle 
sine læsere og 
annoncører – og 
alle på Bryggen 
og i hele verden 
– en rigtig rar og 
fredfyldt jul og et 
fantastisk nyt år 
2025 med fred og 
kærlighed i stride 
strømme! Vi ses 
igen den 23. januar.

efter 13 år i FDBs gamle pakhus er Il Buco gået konkurs.
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FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK

Thorshavnsgade 12 

Åbningstider: Tirs-Fre 11-17.30 & Lør 10-14 

www.formverk.dk

Keramiker

Gurli Elbækgaard

KUNSTHÅNDVÆRK  
PÅ BRYGGEN

Guldsmed

Ulrike Ramin

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62

Velkommen 
til New Normal
FRISKERE UDSEENDE UDEN KIRURGI

Tilbud

Få 25% rabat som
 

ny kunde hos New Norm
al

Bag kosmetisk klinik New Normal står Anne Kim, der har gjort 
det til sit livs passion at gøre folk til den bedste udgave af sig selv  
– samtidig med at de bevarer deres egen naturlige skønhed. Anne 
har mange års erfaring som kosmetisk sygeplejerske, underviser 
og superviser hos N’AGE Academy.

Anne er dedikeret til kvalitet og  prioriterer sine kunders sikkerhed 
højt. Hun  anvender derfor kun markedets bedste medicinske 
udstyr for din tryghed og det bedste resultat. Anne 
indhenter inspiration fra Korea og USA og deltager 
på mange masterclasses i både ind- og udland. 

New Normal tilbyder behandlinger der kan ens-
arte hudstrukstruktur og hudtone, fjerne uøsket 
hårvækst, give friskere glød og behandle løs og 
aldrende hud, styrke bækkenbunden og fjerne 
fedtdepoter (inkl. omkring organerne).

Hos New Normal finder du også negle- og 
vippetekniker Silke Buchardt og specialist  
i permanent makeup Line Mathiesen.

Velkommen til dit nye skønhedshus  
på Bryggen. 

Islands Brygge 5 (i det gamle apotek)  ·  49 40 47 40  ·  newnormal.dk

Thorsanna bliver boende i Gunløgsgade

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Bryggens ældste daginstitu-
tion, den 110 år gamle børne-
have Thorsanna, der ligger i 
Gunløgsgade og på Artille-
rivej, bliver, hvor den er. Det 
har et enigt Børne- og Ung-
domsudvalg besluttet. 

Institutionen var ellers 
udset til at skulle fraflytte 
sine to matrikler og i stedet 
flytte ind i huset på Islands 
Brygge 35, som i dag hører 
til daginstitutionen Snorre-

toppen. Alle Snorretoppens 
børn skulle så samles i insti-
tutionens lokaler i Snorres-
gade, så Thorsanna kunne 
overtage den gamle bygning 
på gaden Islands Brygge. På 
den måde kunne kommunen 
spare udgifterne til lejlighe-
den i Gunløgsgade og huset 
på Artillerivej, hvor Thors-
anna holder til i dag. Men de 
flytteplaner er nu droppet.

sparekatalog

Flytningen var ellers en del 

af en stor nednormerings-
plan for hele det københavn-
ske daginstitutionsområde, 
hvor 33 institutioner er ind-
stillet til enten permanent 
eller midlertidig lukning. 
Børnetallet i København er 
nemlig faldende, og derfor 
kommer kommunen til at 
have flere institutionsplad-
ser end institutionsbørn i de 
kommende år. For at undgå 
at bruge penge på tomme 
institutionspladser fik for-
valtningen til opgave at lave 
et katalog over muligheder 
for ‘nednormering’, hvilket 
i mange tilfælde altså betød 
lukning af daginstitutioner. 

Thorsanna var aldrig luk-
ningstruet, men flyttepla-
nerne gav alligevel pande-
rynker blandt både ledelse, 
bestyrelse og ikke mindst 
forældre til børn i institu-
tionen. Utilfredsheden blev 
hørt på Rådhuset, og i slut-
ningen af juni bad et flertal 
i Borgerrepræsentationen 
Børne- og Ungdomsforvalt-
ningen om at finde nogle an-

dre løsninger, så blandt an-
det Thorsanna kunne blive 
på sin nuværende adresse. 

Løsningen blev, at man i 
stedet for at flytte rundt på 
Thorsanna kunne nednor-
mere Snorretoppen. Det be-
tyder imidlertid ikke, at der 
skal gå færre børn i Snorre-
toppen, da man blot dropper 
en planlagt opnormering af 
institutionen. 

Nødinstitution
Det efterlader kommunen 
med en stor bygning med 
havneudsigt på Islands 
Brygge 35. Det, vurderer 
forvaltningen dog ikke, er 
et problem. Aktuelt bliver 
dele af ejendommen nemlig 
brugt som ‘nødinstitution’, 
hvilket den vil fortsætte som 
i en årrække. Forventnin-
gen er, at lokalerne igen skal 
bruges til varig institution 
fra 2029, og derfor kan det 
ikke svare sig at skille sig af 
med bygningen eller bygge 
den om til andre formål. 

Daginstitutionen Thorsanna skal alligevel ikke flytte fra sine to matrikler 
og rykke til gaden Islands Brygge som led i den store nednormering på 
daginstitutionsområdet i København. I stedet bliver Snorretoppen nednormeret

daginstitutionen Thorsanna 
får lov til at blive i deres 
vante rammer i Gunløgsgade 
og på Artillerivej.
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· Vores store vaskemaskiner nr. 7 & 8 (15 kg) er 
   perfekt til dynevask
· Pris inkl. sæbe fra Neutral: kr. 85,-

Ny ejer 
af Bryggens 

ikoniske møntvaskeri
i Isafjordsgade 12

Byens Vask · Isa� ordsgade 12 · Åben alle ugens dage fra 7.00 til 21.00
Find os på Facebook og Instagram

Arbejdet fortsætter på 
Bryggens Bastion

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Arkitema
redaktion@bryggebladet.dk

Den skandaleombruste byg-
ge-mastodont Bach Gruppen 
er ude af Bryggens Bastion, 
og den aarhusianske ejen-
domskoncern Domis er ryk-
ket ind. Virksomheden, der 
er ejet af familien Hommel-
hoff, købte i 2021 byggeret-

ten til områdets sidste fire 
byggefelter, der fordeler sig 
på 52.000 kvadratmeter. Her 
giver lokalplanen mulighed 
for at opføre tre karrébygnin-
ger og et højhus på 99 meter. 

Nu er startskuddet så gået 
for det første af de fire bygge-
projekter. En lukket karrébe-
byggelse i op til 8 etager med 
cirka 11.000 kvm. boliger 
og 4.000 kvm. Kælder. Stre-

gerne er slået af tegnestuen 
Arkitema, og byggeriet bliver 
opført i samarbejde med JCN 
Bolig, som Domis har kørt 
parløb med lige siden grund-
købet i 2021. Forventningen 
fra begge parter er, at dét 
samarbejde skal fortsætte 
gennem udviklingen af alle 
fire byggefelter. 

Efter et ejerskifte og flere års forarbejde starter arbejdet 
nu op på de fire sidste byggefelter på Bryggens Bastion

efter tre års tilløb går byggeriet nu i gang på det første af de sidste fire byggefelter på Bryg-
gens Bastion. 

Lukning af parkeringshus 
udskudt

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Det bliver alligevel muligt 
at køre sin bil i sikkerhed 
under jorden i juleferien og 
nytårsaften. Den planlagte 
lukning af det underjordi-
ske parkeringshus i Leifs-
gade er nemlig udskudt til
den 6. januar. Dagene om-
kring nytårsaften plejer at 

være den periode, hvor
belægningsgraden i anlæg-
get er højest.

Udskydelsen skyldes, at 
genåbningen af et andet un-
derjordisk parkeringshus 
Under Elmene på Amager-
bro er forsinket. Ligesom i 
Leifsgade bliver dette parke-
ringsanlæg renoveret, men 
på grund af forsinkelser på le-
vering af reservedele, er gen-
åbningen nu udskudt til den 

6. januar. Derfor har forvalt-
ningen besluttet at vente med 
at lukke parkeringsanlægget 
i Leifsgade til samme dato.

Alle biler skal være hen-
tet fra anlægget i Leifsgade 
senest 5. januar. Forvalt-
ningen forventer, at det kan 
åbne igen den 1. april.

Den planlagte lukning af parkeringshuset i Leifsgade er 
udskudt to uger til 6. januar

Parkeringsanlægget i Leifsgade lukker først på den anden side af nytår.

Caféen med den gode stemning
– lige ved Havneparken

Stor fadøl Tuborg el. Tuborg Classic (0,5l.) 35,-
Grimbergen (0,5l.) 45,-
Kronenbourg 1664 Blanc (0,5l.)  45,-
Brooklyn Brewery I.P.A. (0,4l.) 45,-
Almindelig flaske øl  24,-
Almindelig flaske øl 
fra 9.00 til 13.00 torsdag & fredag  15,-
Almindelig flaske øl hele dagen søndag  15,-

Uni-onsdag: Vis dit studiekort og få rabatter
Banko og Snyd én gang om måneden – 
Find os på Facebook: Café Isbjørnen

Café Isbjørnen · Reykjaviksgade 1 · Islands Brygge
Åbningstider:  Mandag til onsdag:  12.00 til 24.00
  Torsdag til fredag  9.00 til 24.00
  Lørdag  8.00 til 24.00
  Søndag  8.00 til 21.00

Glædelig jul  

og godt nytår til  

alle vores venner
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Forslag om erstatningsparkering sparket til hjørne

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Mens de fleste tæller ned 
til den 24. December, går 
mange bilejere på Bryggens 
kalenderlys kun til den 23. 
Her lukker det underjordiske 
parkeringsanlæg i Leifsgade 
nemlig. Anlægget skal reno-
veres, og det kommer til at 
tage mindst tre måneder. 

I den periode er parke-
ringshusvilde bryggeboer 
så godt som overladt til sig 
selv. Teknik- og Miljøforvalt-
ningen har nemlig ikke gjort 

‘særlige anstalter’ for at finde 
erstatnings-parkeringsplad-
ser for de mere end 400 plad-
ser i parkeringshuset, som 
forsvinder fra den ene dag til 
den anden. I stedet har for-
valtningen sendt oplysnings-
materiale ud om, at ”bilister, 
som benytter anlægget, skal 
finde parkeringsmuligheder i 
gadeplan”.  

90 procents belægning
Det er lettere sagt end gjort. 
Ifølge forvaltningens egne 
opgørelser er gennemsnits-

belægningen på den gamle 
del af Islands Brygge nemlig 
helt op til 90 procent i aftenti-
merne. I områderne omkring 
Ny Tøjhus og Faste Batteri 
er belægningen en anelse la-
vere, nemlig 78 procent, og 
i Ørestad Nord er den i gen-
nemsnit 44 procent. 

erstatningsparkering
For at komme Bryggens bi-
lister i møde, stillede Det 
Konservative Folkeparti ved 
det seneste møde i Borger-
repræsentationen et såkaldt 
'medlemsforslag' om erstat-
ningsparkering på Islands 
Brygge, mens renoveringen 
af parkeringshuset står på. 

“For at beboerne på Islands 
Brygge ikke skal mangle par-
kering i den periode, foreslås 
det, at forvaltningen indgår 
dialog med bl.a. Sundheds-
styrelsen og øvrige statslige 
myndigheder om ret til at 
bruge deres parkeringsplad-
ser, som minimum om afte-
nen og om natten, så beboer-
ne fortsat kan parkere under 
renoveringen. Alternativt må 

forvaltningen søge private 
erstatningspladser”, lød det i 
forslaget, der blev fremlagt af 
gruppeformand Morten Mel-
chiors (K). 

syltekrukke
Forslaget blev hverken vedta-
get eller forkastet, men deri-
mod henvist til behandling 
i Teknik- og Miljøudvalget 
på et senere tidspunkt. En 
beslutning, alle partier und-
tagen Det Konservative Fol-
keparti, Alternativet og En-
hedslisten stemte for, og som 
Morten Melchiors er stærkt 
utilfreds med.

- Det er tydeligvis en sylte-
krukke, fordi de andre par-
tier ikke vil løse problemet, 
anklager han og uddyber:

- Nu kommer forslaget i 
Teknik- og Miljøudvalget, og 
der vil jeg selvfølgelig kæm-
pe for en løsning. Men rent 
praktisk kommer der til at gå 
så lang tid, at parkeringsplad-
serne når at være væk, inden 
vi finder en løsning. Det er vi 
konservative stærkt utilfred-
se med. Det er en måde at få 
det til at se ud, som om man 
gør noget, uden rent faktisk 
at gøre noget. 

en gratis omgang
Den udmelding giver brygge-

bo og gruppeformand for SF 
Klaus Mygind ikke meget for.

- Problemet med forslaget 
er, at det er budgetstof, og vi 
har netop lavet et kompromis 
om parkering i København, 
som samler alle partier und-
tagen Konservative og Alter-
nativet. I sidste øjeblik kom-
mer Konservative så med et 
forslag, som er meget prin-
cipielt, og som koster penge. 
Nye udgiftsposter kræver 
enighed. Konservative står 
udenfor budgetaftalen og 
kan foreslå alt mellem him-
mel og jord uden konsekven-
ser, siger han og fortsætter:

- Sagens kerne er, om kom-
munen - og dermed fællesska-
bet - skal betale udgifterne til 
ekstra parkeringspladser, når 
et parkeringsanlæg er under 
reparation, eller nogle p-plad-
ser er midlertidigt nedlagt på 
grund af renovering af et hus 
eller lignende. Det synes jeg 
ikke. I den situation må vi de-
les om de resterende p-plad-
ser eller betale for en parke-
ringsplads. Der er masser af 
ledige betalingsparkerings-
pladser på Bryggen, der kan 
dække parkeringsbehovet, 
mens P-kælderen er under 
reparation. I Erik Eriksens-
gade står parkeringskælder 
og parkeringsplatformen 
ved Sundhedsstyrelsen tom 
hver dag efter kl. 16. Her er 

ca. 250 tomme parkerings-
pladser, hvor man til enhver 
tid kan finde en plads, hvis 
man ikke kan finde en ledig 
på gadeplan. Jeg synes, at 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen meget tidligt skulle have 
informeret om lokalområdets 
muligheder for at finde plad-
ser. Belægningsprocenten i 
aften- og nattetimerne er un-
der 100%.

Når Klaus Mygind og SF 
var med til at udvalgshenvise 
forslaget, skyldes det altså 
primært, at der ikke var enig-
hed om at give det dødsstødet 
med det samme. 

- Der var nogle partier i 
forligskredsen, der ønskede 
en udvalgshenvisning, og 
det gik SF med til. Personligt 
synes jeg, at man skulle have 
afvist forslaget med det sam-
me. Man kan under ingen 
omstændigheder sidst i no-
vember beslutte en kompen-
sationsordning, der træder 
i kraft i december, som man 
ikke ved, hvad koster, og man 
kan ikke give kompensation 
med tilbagevirkende kraft.

Et forslag fra Det Konservative Folkeparti i Borgerrepræsentationen om at undersøge muligheden for, at kommunen lejer 
private parkeringspladser, når det underjordiske parkeringshus i Leifsgade snart lukker, blev udskudt. Nu skal forslaget i 
stedet drøftes i Teknik- og Miljøudvalget

Parkeringsbelægningen på 
den gamle del af Islands 
Brygge er på 90 procent. 
Snart skal op mod 400 
bilister lede efter ledige par-
keringspladser i området.



6 BRYGGEBLADET    12. december 2024NYHEDER

slut med dialog om Havneparken

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Utryghed, støj og affald er 
ikke længere et problem 
i Havneparken i sommer-
månederne. Det er vurde-
ringen fra politiet og Tek-
nik- og Miljøforvaltningen, 
og på den baggrund har 
politikerne i Teknik- og 
Miljøudvalget besluttet 
at nedlægge det såkaldte 
Dialogforum Havneparken 
Islands Brygge. 

Dialogforummet blev op-
rettet i 2021 og har været et 
sted, hvor borgere og myn-

digheder som eksempelvis 
kommunen og politiet har 
kunnet drøfte udfordrin-
gerne i havneparken. 

Mister erfaringer
Susan Thorpe, der er med-
stifter af og repræsentant 
for foreningen Bryggen 
For Alle, har været blandt 
de regelmæssige deltagere 
ved møderne. Selvom hun 
som udgangspunkt er enig 
i, at støjproblemerne i hav-
neparken er blevet langt 
mindre, end de har været 
tidligere, ærgrer hun sig 
meget over, at det nu er slut 

med dialogforummet, som 
hun mener har haft en stor 
betydning. 

- Jeg synes, at det har 
spillet en stor og fantastisk 
rolle. På det tidspunkt, 
hvor det blev oprettet, var 
der tre bydele, der var 
meget støjplagede, hvoraf 
Bryggen var den ene. Jeg 
mener, at vi har gjort nogle 
meget værdifulde erfarin-
ger, som burde udbredes til 
de øvrige bydele.

Hun frygter, at de resul-
tater, der er opnået i de tre 
år, hvor dialogforummet 
har eksisteret, risikerer at 
blive tabt på gulvet.

- Uden dialogforum tror 
jeg ikke, at vi havde fået sat 
de store skilte op, der oply-
ser om regler og retnings-
linjer i havneparken. Dem 
var forvaltningen oprinde-
ligt meget imod, fordi man 
mente, at de skæmmer rent 
æstetisk. Men de måtte 
give sig, og det er min klare 
opfattelse, at skiltene har 
haft en effekt, siger Susan 
Thorpe og fortsætter:

- De kommer frem igen 

til næste sommer. Men der-
efter har vi ikke fået nogen 
lovning på noget. 

I Susan Thorpes vurde-
ring har netop skiltene i 
samspil med politiets øge-
de tilstedeværelse i Havne-
parken i de sidste to år væ-
ret de mest udslagsgivende 
årsager til, at der er kom-
met ro og orden. Hun frem-
hæver også, at kommunen 
har givet færre tilladelser 
til større arrangementer i 
Havneparken, samt at Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
har været gode til at infor-
mere på forhånd om hvilke 
arrangementer, der er gi-
vet godkendelse til. 

Men nu frygter hun, at 
disse fremskridt kan gå 
tabt og fokus forsvinde fra 
havneparken, når dialogfo-
rummet nedlægges. Selv 
en nedskaleret udgave ville 
være bedre end ingenting.

- Mit forslag er, at man 
afholder ét møde om året 
af cirka en times varighed, 
når sommersæsonen er 
afsluttet. Her kunne man 
drøfte oplevelser og erfa-
ringer med henblik på at 
beskytte og bevare de gode 
forhold, der er i havnepar-
ken nu. Jeg synes også. 
at kontinuiteten i nøgle-
personerne, der deltager 

i møderne, er vigtigt og 
kan forhåbentligt bevares.

Hun ærgrer sig meget 
over politikernes beslut-
ning om at trække stikket 
på dialogforummet.

- Jeg synes, at det er 
synd og skam. Vi er jo kun 
interesseret i at gøre tin-
gene bedre. Vi er til stede 
i og omkring havneparken 
stort set hver dag og har gi-
vet input, som der er kom-
met nogle fornuftige tiltag 
ud af.

 Lydbølger fra Bølgen
Selvom larmen fra havne-
parken lader til at være stil-
net af, er der stadig ingen 
garanti for fred og ro for de 
bryggeboer, der bor ud til 
havnen. Det skyldes ifølge 
Susan Thorpe, at Kalve-
bod Bølge på den modsatte 
side af havneløbet er blevet 
et mere populært sted for 
festglade unge at hænge 
ud.

- Om sommeren er be-
lastningen meget stor der-
ovre. Måske fordi det er let-
tere at tage derned end at 
komme hele vejen til bryg-
gen, vurderer hun. 

Den øgede aktivitet på 
Kalvebod Bølge er til tider 
et problem, fordi lydbølger-

ne rejser helt uhindret hen 
over vandet, så musikken 
lyder stort set lige så høj 
for beboerne på Bryggen, 
som hvis den blev spillet 
lige uden for deres vinduer.  

Dertil kommer, at der 
hvert år bliver afholdt en 
række musikarrangemen-
ter på Kalvebod Bølge med 
navnet ‘Bølgen’, hvor der 
bliver skruet ekstra meget 
op for musikken. Ifølge 
Københavns Kommunes 
forskrift for udendørs-ar-
rangementer, må der afhol-
des 10 arrangementer på 
Kalvebod Bølge om året, 
hvor der må spilles op til 
70 dB i 3 timer. I 2024 fik 
arrangøren bag ‘Bølgen’-
arrangementerne tilladelse 
til at afholde 7 arrangemen-
ter, hvor der måtte spilles 
‘svagt stemningsskabende 
musik’ op til 45 dB de før-
ste tre timer. Efter klokken 
18 er der givet tilladelse til, 
at der må spilles op til 70 
dB i tre timer. Tre af som-
merens arrangementer 
blev imidlertid aflyst på 
grund af dårligt vejr.  

Politikere beslutter at nedlægge Dialogforum Havneparken Islands Brygge, da støj i Havneparken ikke længere er 
et stort problem. Det frustrerer Susan Thorpe, der har deltaget fast i møderne. Hun frygter, at vigtige erfaringer går 
tabt, og mener i stedet, at ordningen burde udvides til flere bydele 

Kommunen nedlægger 
Dialogforum Havneparken 
Islands Brygge

Andelsboligforeningen
Store Thorlakshus
ønsker alle
andelshavere, lejere
og samarbejdspartnere
en glædelig jul

AB’erne 
Leif og Bergthora
ønsker alle på Bryggen 
en rigtig glædelig jul 
samt et godt nytår

Den traditionelle 
juleudstillingen i år lavet af 
Anne Sophie Petersen



7BRYGGEBLADETNYHEDER12. december 2024

   Vicevært søges til Vinterbad Bryggen 
    – vær med til at holde vores forening kørende!

Er du en praktisk problemløser med hænderne skruet rigtigt på? Så er det måske dig, vi søger
som vicevært til Vinterbad Bryggen. Vi er en engageret forening af 3.300 vinterbadere på
Islands Brygge, der holder af iskolde dyp og et varmt fællesskab. Vores faciliteter omfatter
to saunavogne og en omklædningsvogn inkl. de tilhørende el- og VVS-installationer, og bliver
brugt af flere hundrede mennesker i løbet af en dag.

Om jobbet:
Som vicevært bliver du ansvarlig for at sikre, at vores faciliteter altid er i topform. Dine opgaver vil blandt
andet omfatte:

Forebyggende vedligeholdelse af vores faciliteter, for at minimere antallet af akut opstående
problemer.
Udførelse af småreparationer og vurdering af, hvornår der skal tilkaldes professionelle håndværkere.
Håndtering af akutte problemer (fx. strømsvigt, døre som ikke åbner), når de opstår.
Selvstændig planlægning og udførelse af arbejdet, i samarbejde med bestyrelsen og frivillige kræfter.

Vi søger dig, der:
Har teknisk snilde og kan løse praktiske problemer hurtigt og effektivt. Erfaring i lignende stillinger
foretrækkes (fx. vicevært, håndværker,...)
Er selvstændig men også holdspiller med god fornemmelse for, hvornår der skal træffes beslutninger,
eller hvornår bestyrelsen bør involveres.
Har fleksibilitet til at håndtere akutte problemer uden for normal arbejdstid. Vinterbad Bryggen holder
åbent fra kl. 6-22, 7 dage om ugen.
Bor på, eller ikke langt fra, Islands Brygge.
Kan kommunikere klart på dansk i tale og skrift (fx. med håndværkere, rengøringsholdet, frivillige,
medlemmer, bestyrelsen)

Vi tilbyder:
Et deltidsjob i perioden 1. oktober til 15. april hvert år. Vi estimerer et tidsforbrug på 5-10 timer om
ugen.
Løn efter aftale.
Et selvstændigt, fleksibelt og alsidigt job i en unik forening med passionerede medlemmer.
Interesseret?

Send os en kort ansøgning, hvor du fortæller lidt om dig selv og din erfaring med lignende
arbejde. Ansættelse sker hurtigst muligt, så tøv ikke med at kontakte os.

Kontakt info: vinterbadbryggen@gmail.com 
Vi glæder os til at høre fra dig.

Med vinterkolde hilsener,
Vinterbad Bryggen
www.vinterbadbryggen.com

Lange udsigter for ny sti langs Nokken
Arbejdet mod at lave en ny sti langs havneløbet forbi syv huse på Nokken er sat i bevægelse. Men der er langt til 
endestationen

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: KK
redaktion@bryggebladet.dk

Syv huse, nogle med privat 
bådebro, blokerer for of-
fentlighedens adgang til 
havnen langs Nokken. Det 
vil et politisk flertal på råd-
huset have lavet om på. Men 

der kan gå mange år, før der 
rent faktisk sker noget. Po-
litikerne har besluttet at få 
lavet et oplæg til en under-
søgelse af en mulig plan.

Adgang forbudt forbudt
Offentligheden skal ifølge 
Danmarks Naturbeskyt-

telseslov have fri adgang 
til strandbredder og åbne 
kyster. Dét princip har tid-
ligere givet anledning til 
kontroverser flere steder i 
Københavns Havn. Blandt 
andet ved boligforeningen 
Det Hvide Snit på Christi-
anshavn, der forhindrede 
fodgængere i at gå langs 

vandet med hegn og låger, 
samt lokalt på Islands Bryg-
ge, hvor Bådelaug Havne-
stad opsatte og aflåste en 
gitterport, der hindrede ad-
gang til en af laugets private 
bådebroer. Begge steder er 
i dag åbne for offentlighe-
dens adgang. 

Privatstrand
Nu har en ny sag gjort 
spørgsmålet om adgang til 
havnen aktuelt igen. Det 
drejer sig om en strækning 
langs H/F Nokken, hvor 
syv private og bebyggede 
lodder, nogle med egne 
bådebroer, blokerer for ad-
gangen til vandet. Sådan 
har det forholdt sig i årevis, 
men nu har det pludselig 
fået politisk bevågenhed. 

Ikke mindst fra Niels E. 
Bjerrum, der sidder i Bor-
gerrepræsentationen for 
Socialdemokratiet, og som 
også har været primus mo-
tor på andre lignende sa-
ger. På hans foranledning 
stillede Socialdemokratiet 
tidligere på året forslag om, 
at Teknik- og Miljøforvalt-
ningen skulle komme med 

nogle bud på, hvordan der 
kan skabes en stiforbindel-
se langs vandet ud for Nok-
ken, hvilket forvaltningen 
nu har gjort. 

På pæle og opfyld
Det er ikke muligt indenfor 
rammerne af den gældende 
lokalplan for Nokken at lave 
en ny sti, der går ind over 
de syv havelodder. Det ville 
altså kræve en ændring af 
lokalplanen, hvis politiker-
ne ønskede denne løsning. 

En anden model, som er 
muliggjort i lokalplanen, er 
at lave en sti langs havelod-
derne på enten et opfyldt 
areal eller en ny træbrygge. 

Sidstnævnte er et rela-
tivt kompliceret projekt, og 
derfor er der behov for at 
lave en foranalyse, der kan 
undersøge nærmere, hvor-
dan et sådant stiforløb kan 
udformes i praksis. Sådan 
en foranalyse koster penge; 
flere end hvad forvaltnin-
gen uden videre kan tage 
fra det almindelige drifts-
budget. Og det er her, tids-
horisonterne begynder at 
blive lange. 

Tiden går
På det seneste møde i Tek-
nik- og Miljøudvalget be-
sluttede politikerne nemlig, 

at førnævnte foranalyse bli-
ver taget med til forhandlin-
gerne om overførselssagen 
til foråret. Hvis der ikke fin-
des penge til undersøgelsen 
her, kan man prøve igen ved 
budgetforhandlingerne i ef-
teråret 2025. Der kan altså 
nemt gå mere end et år, før 
undersøgelsen overhovedet 
bliver sat i gang. Når under-
søgelsen så er færdig, skal 
politikerne blive enige om 
en løsning baseret på for-
undersøgelsen, og herefter 
skal der findes penge til at 
føre den ud i livet.

Så havelejerne på Nokken 
får endnu et par somre med 
privat og uhindret adgang 
til vandet.

den planlagte sti i lokalpla-
nen er vist med rød stiplet 
linje på nedenstående ud-
drag af et kort i lokalplanen.

ønsker alle en glædelig jul og et godt nytår.

 Samtidig takker vi for den opbakning,  
vi har fået i årets løb. 

Butikken drives af frivillige.
Overskuddet går til kulturelle og sociale formål  

på Islands Brygge.

Åbningstider: 
mandag og onsdag kl. 15-18, lørdag kl. 11-14.

Vi har juleferie fra den 23.12.24 til den 3.01.25.

Dog åbent mandag den 30.12 kl. 15-18.
Kom og find dit nytårsskrud!

Følg os på Facebook.

Genbryggen, Reykjaviksgade 2, kld. 
2300 København S.
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Hair by DaHl
Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 

Åbningstider: Man.: lukket 
Tirs., ons., og tors.: 9.30- 17.30 

Fre.: 7:30-17:30
Lør.: 9.00-13.00

Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

· Indramning af malerier,  
  litografier og plakater
· Alu- og trærammer  
  på specielle mål  
  samt standard mål

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

Alt glarmesterarbejde

udføres professionelt

kjaerulff@kjaerulff-tietze.dk

Andelsboligforeningen Njal
siger tak for i år og

ønsker boligforeninger,
samarbejdspartnere samt
beboere på Islands Brygge

en glædelig jul og et godt nytår

Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge med 
i vores opdateringer og give os tip om 
vores lokalområde.

FaCEBLaDEt

Nyt klatretårn knejser over klubben

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Nu sker der endelig noget. 
Efter at have undværet det 
populære klatretårn ud til 
Artillerivej i snart to år, 
kan børnene i Fritidscenter 
Islands Brygge så småt be-
gynde at snøre klatreskoene 
igen. I løbet af de seneste 
uger har tårnets metalskelet 
taget form, og forhåbningen 
fra klubleder Lars Munke-
dal er, at tårnet kan tages i 
brug igen i løbet af foråret.

Han udsteder dog ingen 
garantier. Projektet har 
nemlig været ramt af adskil-
lige forsinkelser, siden det 
gamle klatretårn blev pen-
sioneret i vinteren 2023. På 
det tidspunkt var planen, at 
det nye tårn skulle være klar 
til klatring allerede i maj 
samme år. 

To år senere
Når genåbningsdagen nu 
tegner til at blive hele to år 
senere, skyldes det forskel-
lige komplikationer. Da det 
nye tårn blev projekteret, 
viste det sig blandt andet, 
at der ligger nogle spilde-
vandsledninger i jorden un-
der tårnet. Så HOFOR sagde 

i første omgang nej til, at der 
kunne bygges et nyt tårn på 
samme placering. 

Derfor blev det nye tårn 
flyttet en anelse længere 
væk fra Artillerivej og tætte-
re på fritidscentrets bygnin-
ger, hvilket HOFOR kunne 
gå med til. Den proces, samt 
den efterfølgende udste-
delse af byggetilladelse fra 
kommunen, trak i langdrag, 
men i sommeren 2024 gik 
arbejdet endelig i gang. Et 
lille areal blev hegnet ind 
og tårnets fundament blev 
støbt. 

Manglende underskrift
Men så standsede arbejdet 
pludselig igen i sommer. 
Angiveligt fordi en dispen-
sation fra HOFOR, hvori Kø-
benhavns Kommune accep-
terer, at HOFOR til enhver 
tid kan kræve adgang til 
rørene i jorden langs Fritids-
centret, manglede en god-
kendende underskrift fra 
kommunen. Bryggebladet 
har spurgt forvaltningen, 
hvorfor det tog flere måne-
der at få det nødvendige pa-
pirarbejde i orden, men har 
ikke fået svar inden bladets 
deadline. 

Men underskriften blev 
sat den 22. oktober, og i 

starten af november gik ar-
bejdet på klatretårnet i gang 
igen.

Mere end halvandet år efter, at det gamle klatretårn på Artillerivej blev pillet 
ned, begynder dets arvtager efter mange forsinkelser at tage form

Vinterbadere har undværet 
omklædningsvogn uden grund

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Hver vinter parkerer tre 
store skurvogne på kajkan-
ten foran havnebadet. To 
saunavogne og én omklæd-
ningsvogn, hvor Vinterbad 
Bryggens medlemmer kan 
klæde om i læ for elemen-
ternes rasen og få varmen 
efter et iskoldt dyp i havnen. 
Men i år er kun de to sau-
navogne stillet op på deres 
vante pladser.

Hvem ejer hvad
Ifølge bestyrelsen i Vinter-
bad Bryggen skyldes det, 
at foreningen i år er blevet 
mødt med et krav om, at der 
skal søges byggetilladdelse 
til at opstille vognene. I et 
opslag, der har hængt på de 
to saunavogne siden vinter-
badesæsonens start, skri-
ver bestyrelsen, at “Først 
var vores tilladelse til at op-
stille de to saunavogne også 
til diskussion, men dem har 
vi fået lov til at placere, fordi 
kommunen selv ejer dem 
- i modsætning til omklæd-
ningsvognen, som tilhører 
vores forening”. 

Ifølge Teknik- og Miljø-
forvaltningen beror dette 

imidlertid delvist på en mis-
forståelse. 

“Forvaltningen har stil-
let krav om, at der ansøges 
om en byggetilladelse til 
Vinterbad Bryggens to sau-
navogne og ene omklæd-
ningsvogn, da der er tale 
om konstruktioner, der skal 
opstilles over en længere pe-
riode. Der er ingen forskel 
på, hvem der ejer vognene, 
i forhold til hvad der gælder 
efter bygningsreglementets 
regler. Byggetilladelsen har 
til formål både at sikre, at de 
opstillede konstruktioner 
overholder gældende regler, 
og at hensynet til brugernes 
sikkerhed varetages”, oply-
ser forvaltningen i en mail 
til Bryggebladet.

Fuldmagt
Det er altså korrekt, at 
vognene kræver byggetil-
ladelse, hvilket bestyrelsen 
i Vinterbad Bryggen derfor 
søgte om i slutningen af ok-
tober. Men ifølge formand 
for Vinterbad Bryggen, 
Frederik Hentze, fik de i 
første omgang afslag, fordi 
de ikke havde en påkrævet 
fuldmagt til dette. Så der-
for søgte de om sådan en, 
hvilket de også fik i midten 

af november. Det bekræfter 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen.

“Forvaltningen har den 
18. november 2024 givet en 
fuldmagt til, at Vinterbad 
Bryggens rådgiver kan an-
søge om en byggetilladelse. 
Forud for dette har der væ-
ret dialog med klubbens for-
mand, som er blevet vejledt 
om, at klubben selv skal an-
søge om en byggetilladelse 
til opstilling af de to sauna-
vogne og den ene omklæd-
ningsvogn. Fuldmagten er 
en forudsætning for, at Vin-
terbad Bryggen kan ansøge 
om byggetilladelsen”.

Midlertidig tilladelse
Ved samme lejlighed gav 
forvaltningen grønt lys til, 
at alle tre vogne kunne op-
stilles på kajkanten. 

“Forvaltningen har sam-
tidig givet Vinterbad Bryg-
gen mulighed for at op-
stille de to saunavogne og 
omklædningsvognen, selv 
om de endnu ikke har fået 
byggetilladelsen, da for-
valtningens forventning er, 
at tilladelsen vil blive givet 
inden for en overskuelig 
fremtid. Det betyder, at kra-
vet om en byggetilladelse 

ikke forhindrer, at Vinter-
bad Bryggen kan have de-
res to saunavogne og ene 
omklædningsvogn opstillet 
og i drift ved Havnebadet på 
Islands Brygge”.

Talt forbi hinanden
Men den sidste del af beske-
den er muligvis ikke nået 
frem til bestyrelsen i Vin-
terbad Bryggen, som var af 
den klare opfattelse, at de 
skulle vente til den endelige 
tilladelse var i hus. Forvalt-
ningen fastholder dog, at 
bestyrelsen skulle være in-
formeret:

“Teknik- og Miljøforvalt-
ningen oplyser, at Vinter-
bad Bryggen efter forvalt-
ningens opfattelse burde 
være orienteret om, at man 
kan tage omklædnings- og 
saunavogne i brug, selvom 
byggesagsbehandl ingen 
pågår. Forvaltningen bekla-
ger, hvis dette alligevel ikke 
er fremgået tydeligt”. 

Bestyrelsen i Vinterbad 
Bryggen har nu bestilt om-
klædningsvognen, som for-
ventes at stå på sin plads i 
denne uge. 

Vinterbad Bryggens medlemmer har måttet undvære deres 
omklædningsvogn i sæsonens første måneder, fordi foreningen ikke havde 
fået tilladelse til at sætte den op. Men ifølge forvaltningen var der givet grønt 
lys til både omklædnings- og saunavogne

det nye klatretårn på Artil-
lerivej er skudt i vejret. 
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Solvang Kirke
Remisevej 10-12
www.solvangkirke.dk

Søndag den 22/12
10:30: Carsten Kofoed Espersen
Mandag den 23/12
13:30: Carsten Kofoed Espersen
På Peder Lykkes Centret
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
10:30: Carsten Kofoed Espersen
14:00: Jonatan Hauge Noldegaard
Juledag onsdag den 25/12
10:30: Jonatan Hauge Noldegaard
2. juledag torsdag den 26/12
10:30: Carsten Kofoed Espersen
Søndag den 29/12
10:30: Jonatan Hauge Noldegaard
Nytårsdag onsdag den 1/1
15:00: Carsten Kofoed Espersen
Fredag den 10/1
14.00: Nytårskoncert med brødrene Vil-
lads og Valdemar Littauer Bendixen

Gudstjenester 
jul og nytår 2024

Filips Kirke 
Kastrupvej 57
www.filipskirke.dk

Søndag den 22/12
10:00: Iben Lagoni
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
13:00: Claus Oldenburg
14:30: Rikke Vanggaard
16:00: Rikke Vanggaard
Juledag onsdag den 25/12
11:00: Rikke Vanggaard
2. juledag torsdag den 26/12
11:00: Iben Lagoni
Søndag den 29/12
10:00: Rikke Vanggaard
Nytårsaftensdag tirsdag den 31/12
14:00: Claus Oldenburg med efterføl-
gende bobler og kransekage i salen

Hans Tausens Kirke
Halfdansgade 6
www.islandsbryggessogn.dk

Søndag den 22/12
11:00: Camilla Aggersbjerg
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
13:00: Lars Ahlmann Olesen
14:30: Inger Lundager Knudsen
16:00: Ghita Katz Olsen
Juledag onsdag den 25/12
11:00: Ghita Katz Olsen
2. juledag torsdag den 26/12
11:00: Lars Ahlmann Olesen
Søndag den 29/12
11:00: Ghita Katz Olsen
Nytårsdag onsdag den 1/1
16:00: Lars Ahlmann Olsen

Kirken i Ørestad
8tallet, 
Robert Jacobsens Vej 72B
www.islandsbryggessogn.dk

Søndag den 22/12
11:00: Rikke Weissfeld
Lillejuleaftensdag mandag den 23/12
11:00: Rikke Weissfeld: Familiegudstje-
neste
13:30: Per Ramsdal: Julegudstjeneste på 
Plejecenter Ørestad
Juleaftensdagsdag tirsdag den 24/12
13:00: Rikke Weissfeld
14:30: Per Ramsdal 
Juledag onsdag den 25/12
11:00: Per Ramsdal
2. juledag torsdag den 26/12
11:00: Rikke Weissfeld
Søndag den 29/12
11:00: Michael Krogstrup Nissen
Jazzgudstjeneste
Nytårsdag onsdag den 1/1
15:00: Per Ramsdal

Sundby Kirke 
www.sundbykirke.dk

Søndag den 22/12
10:00: Line Hage
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
11:00: Line Hage
13:00: Ingrid Gadager Jørgensen
15:00: Christine Kjerulff Beck
Juledag onsdag den 25/12
10:00: Line Hage
2. juledag torsdag den 26/12
10:00: Christine Kjerulff Beck
Søndag den 29/12
10:00: Ingrid Gadager Jørgensen
Nytårsdag onsdag den 1/1
16:00: Line Hage

Sundkirken
Lodivej 9
www.metrokirkerne.dk

Søndag den 22/12
Se Allehelgens Kirke
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
14:00: Marianne Elneff Bertelsen
Juledag onsdag den 25/12
Se Allehelgens Kirke
2. juledag torsdag den 26/12
10:00: Line Bønding
Søndag den 29/12
10:00: Marianne Elneff Bertelsen
Nytårsdag onsdag den 1/1
Se Allehelgens Kirke
Søndag den 5/1
10:00: Suzette Ejdrup 
Helligtrekongers

Allehelgens Kirke 
Ungarnsgade 43
www.metrokirkerne.dk
 
Søndag den 22/12
12:00: Line Bønding: 
De ni læsninger
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
12:00: Præsternes store krybbeshow ved 
kirkens præster
15:30: Mik Kjerulff
Juledag onsdag den 25/12
12:00: Suzette Ejdrup
2. juledag torsdag den 26/12
Se Sundkirken 
Søndag den 29/12
Se Sundkirken
Nytårsdag onsdag den 1/1
15:00: Mik Kjerulff. Efter gudstjenesten 
ønsker vi hinanden godt nytår med et glas 
bobler og kransekage
Søndag den 5/1
12:00: Suzette Ejdrup - Helligtrekongers

www.amagerbroprovsti.dk

Simon Peters Kirke 
Kastrupvej 155
www.simon-peters-kirke.dk

Søndag den 22/12
10:00: Jens Frederik Olsen
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
10:30: Anne Louise Nielsen,  
Børne-/familiegudstjeneste
12:00: Anne Louise Nielsen
13:30: Jens Frederik Olsen
15:00: Jens Frederik Olsen
Juledag onsdag den 25/12
10:00: Jens Frederik Olsen
2. juledag torsdag den 26/12
10:00: Jens Frederik Olsen
Søndag den 29/12
10:00: Jens Frederik Olsen
Nytårsdag onsdag den 1/1
14:00: Anne Louise Nielsen

Christians Kirke 
Strandgade 1
www.christianskirke.dk

Søndag den 22/12
10:00: Pia Søltoft
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
10:00: Karen Felter Vaucanson
Julegudstjeneste for børn med klip og knas
15:00: Karen Felter Vaucanson
23:30: Karen Felter Vaucanson
Midnatsgudstjeneste
Juledag onsdag den 25/12
10:00: Pia Søltoft
2. juledag torsdag den 26/12
10:00: Pia Søltoft
Søndag den 29/12
10:00: Karen Felter Vaucanson

Vor Frelsers Kirke 
www.vorfrelserskirke.dk

Søndag den 22/12
10:30: Lars Sandbeck
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
14:00: Finn Damgaard
16:00: Finn Damgaard
Juledag onsdag den 25/12
10:30: Susanne Møller Olsen
2. juledag torsdag den 26/12
10:30: Marlene Lindsten
Søndag den 29/12
10:30: Susanne Møller Olsen
Nyrårsdag onsdag den 1/1
14:00: Marlene Lindsten

Se også 
Provstiets hjemmeside:

www. amagerbroprovsti.dk

Højdevangskirken
Irlandsvej 45
www.hoejdevangskirken.dk

Søndag den 22/12
10:00: Line Blak Gundersen 
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
10:00: Line Blak Gundersen 
12:00: Jeanette Sauerberg
14:00: Christian Sylvester Christensen
16:00: Ann-Luise Bjørnebo
Juledag onsdag den 25/12
10:00: Ann-Luise Bjørnebo
2. juledag torsdag den 26/12
10:00: Line Blak Gundersen
Søndag den 29/12
10:00: Jeanette Sauerberg
Nytårsdag onsdag den 1/1
16:00: Christian Sylvester Christensen. 
Bagefter ønsker vi hinanden godt nytår 
med lidt bobler og kransekage-

Nathanaels Kirke 
Holmbladsgade 19
www.nathanaelskirke.dk

Søndag den 15/12 
11:00: Thomas Ø. Olsson: De ni læsninger 
Juleaftensdag tirsdag den 24/12
13:00: Thomas Ø. Olsson
15:00: Thomas Ø. Olsson
Juledag søndag 25/12
11.00: Thomas Ø. Olsson
2. juledag torsdag den 26/12
11:00: Thomas Ø. Olsson
Søndag den 29/12
11:00: Camilla Aggersbjerg
Nytårsdag onsdag den 1/1
14:00: Thomas Ø. Olsson

Havnebadet bliver 
renoveret

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der bliver allerede hamret 
og banket dagligt, og der 
ligger store bunker af friskt 
nyt træ klar på havnekajen. 
Bryggens vartegn, havne-
badet, er nemlig midt i en 
større renovering, der for-
ventes at vare indtil årets 
udgang. 

Der skal blandt andet 
skiftes dæk, sidebeklæd-
ninger og træ på træplinten, 

ligesom alle redningsstier 
samt anlæggets beslag bli-
ver udskiftet.

Nogle indgange til hav-
nebadet vil være afspærret 
i perioder, ligesom de om-
råder, hvor selve arbejdet 
foregår, også vil være util-
gængelige. Men i det store 
hele vil der være adgang til 
anlægget i hele byggeperio-
den. 

Der er masser af nyt træværk 
til havnebadet, der får en 
gennemgribende renovering de 
kommende uger

Bryggens Kajakpolo 
sat til salg

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

En sommer-institution i 
Havneparken på Islands 
Brygge skal skifte hænder. 
Der har været kajakpolo 
i en eller anden form på 
Bryggen siden 2004, og si-
den 2014 har Martin Møl-
ler haft kaptajn-hatten på. 
Men nu er det blevet tid til 
at give den videre og sælge 
virksomheden. 

- Bryggens Kajakpolo har 
været mit hjertebarn, men 
det er blevet på tide at søge 
videre mod nye udfordrin-
ger og sælge det videre til 
en ny ejer med friske øjne 
og ny energi, skriver han i 
salgsopslaget.

Køreklar
Det er hele molevitten, der 
er til salg: Badebro, ned-
gangsbro, badevogn med 
gasvarmer, en varevogn, 
hele vognparken af kajak-
ker inklusive pagajer, våd-
dragter og redningsveste 
samt instruktørtrøjer, otte 
kajakpolomål og en masse 
værktøj og reservedele. 

Den næste ejer får også 
hele den digitale infra-
struktur med hjemmeside, 
bookingsystem og alle 
kanaler på sociale medier 
med i handlen. 

Køberen får med Martin 
Møllers ord “en fuldstæn-
dig køreklar virksomhed, 
med alt hvad du får brug 
for fremadrettet”.

Bryggebladet har været 
i kontakt med Martin Møl-
ler, men han har ikke øn-
sket at fortælle nærmere 
om baggrunden for salget 
eller om sine egne frem-
tidsplaner.

Efter 10 år som indehaver af 
Bryggens Kajakpolo er Martin Møller 
klar til at give pagajen videre og har 
sat virksomheden til salg

Bryggens kajakpolo søger ny ejer.
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AB Gullfoss ønsker alle 
Bryggebladets læsere 
glædelig jul og godt nytår

skriv til
redaktion@bryggebladet.dk

HAR du eT TiP?

RYGtEBLaDEt

ønsker andelshavere, lejere, samarbejdspartnere 
samt beboere på Islands Brygge en glædelig jul 
og et godt og lykkeligt nytår

Andelsboligforeningen Eigi

Boldklubben Hekla
ønsker alle på Bryggen en 
glædelig jul og  
et godt nytår

Grønne bryggebørn gik efter guldet

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Unge opfinder-spirer fra 
Skolen på Islands Brygge 
vil bruge teknologi og spil 
til at hjælpe folk til at træffe 
grønnere valg i hverdagen 
og spare energi i hjemmet. 
To grupper, sammensat af 
elever fra forskellige klas-
ser på 6. klassetrin, tog 
deres deltagelse i den 
landsdækkende opfinder-
konkurrence Projekt Edi-
son hele vejen til landsfina-
len.

Kort og godt
Den ene gruppe, bestående 
af de fire piger Leah, Marie, 
Olivia og Isabel, vil gøre 
verdens klimaudfordrin-
ger mere håndgribelige og 
spændende for især unge og 
samtidig også give tips og 
redskaber til, hvordan man 
kan mindske sit CO2-aftryk 
i hverdagen. Til det formål 
har de udviklet en prototy-
pe til en app med forskellige 
spil, videoer og tegneserier 
om klimaet. 

Men app’ens vigtigste fea-
ture er det interaktive kort 
over Bryggen og omegn, 
hvor brugeren kan klikke 
på forskellige hotspots og få 
nyttige tips til en mere kli-
maneutral hverdag. Klikker 
man eksempelvis på et felt i 
Havneparken, spiller en vi-
deo, hvor den ene af pigerne 
forklarer, hvordan man kan 
spare CO2-udledningen 
og samtidig holde sig i god 
form ved at tage cyklen i 
skole eller på arbejde.

Lokalfinalepokal
Pigerne, der faktisk kom-
mer fra to forskellige klas-

ser på sjette klassetrin, 
dystede først med 30 andre 
grupper, heriblandt tre an-
dre fra Skolen på Islands 
Brygge, ved lokalfinalen, 
der blev afholdt på SOSU-
skolen i Kødbyen. Her im-
ponerede de så meget, at de 
løb med førstepladsen og en 
pokal, der nu står til skue i 
en glasmontre på første sal i 
udskolingsbygningen.

Derudover skulle pigerne 
præsentere deres projekt 
for blandt andet børne- og 
ungdomsborgmester Jakob 
Næsager (K) og 250 andre 
deltagere på rådhuset. En 
nervepirrende affære, da 
rådhusets teknik på dagen 
ikke rakte til, at der kunne 
præsenteres på en skærm. 
Et stort problem, når pro-
duktet er en app, og hele 
100 procent af præsentatio-
nen foregår på skærm. 

Heldigvis var førsteplad-
sen ved lokalfinalen i hus og 
kvalifikationen til landsfina-
len i Holbæk sikret.

spar på strømmen

Her repræsenterede piger-
ne Skolen på Islands Brygge 
side om side med en anden 
gruppe bestående af de fire 
drenge Oskar, Peter, Nelas 
og Johan, der også går i 6. 
klasse.

Ligesom pigerne havde 
drengene valgt at arbejde ud 
fra temaet ‘grøn omstilling', 
og også de havde udvik-
let en prototype til en app, 
der skal give folk praktiske 
værktøjer til at reducere de-
res klimaaftryk. Specifikt 
ved at skabe bevidsthed om 
folks forbrug af el, vand og 
varme i hverdagen samt at 
give løsninger til, hvordan 
man kan sænke sit forbrug.

App’en giver blandt andet 
en oversigt over brugerens 
el-, vand- og varmeforbrug. 
I praksis vil dette naturlig-
vis kræve data fra forskel-
lige leverandører, så i proto-
versionen viser app'en bare 
nogle tilfældige tal.

Derudover har en af 
drengene kodet et spil, der 
viser et hjem i isometrisk 
perspektiv. Spilleren styrer 
en lille figur rundt i hjem-
met, hvor den kan gøre for-
skellige ting for at spare på 
energien. Hvis lyset bræn-
der, kan man slukke det, 
hvis der siver varme ud ad 
et åbent vindue, kan man 
lukke det, og hvis vandet lø-
ber, kan man slukke for det.

Klima-streak
Drengene har lavet et sy-
stem af ‘badges’ eller præ-
mier, som brugeren får for 
at have lavet klimavenlige 
ændringer i sit liv. Det kun-
ne være at have cyklet på 
arbejde eller at have spist 
plantebaseret. Holder man 
den gode klimastil kørende 
i en længere periode, opnår 
man ‘streaks’.

Sidst, men ikke mindst, 
indeholder app’en et kort 
over en lejlighed med 
hotspots, der linker til vide-
oer med energibesparende 
tips. Klikker man på bade-
værelset, starter eksempel-
vis en kort video, hvor den 
ene af de fire drenge forkla-
rer, at brusebadet står for 
cirka 66 procent af husstan-
dens samlede varmtvands-
forbrug og bruger cirka ti 
liter vand i minuttet. Hvor-
dan får man så det tal ned? 
Videoen fortæller, at man 
eksempelvis kan slukke 
for vandet, mens man tager 
sæbe og shampoo.

De to grupper deltog i 
landsfinalen for Projekt Edi-
son i Holbæk, men det blev 
desværre ikke til nogen po-
diepladser i denne omgang. 

To grupper fra 6. klasse repræsenterede Skolen på Islands Brygge ved 
landsfinalen i opfinderkonkurrencen Projekt Edison med deres apps og 
hacks til at træffe grønnere valg i hverdagen

Leah, Marie, Olivia og isabel 
vandt førstepræmien og 
en pokal ved lokalfinalen i 
Projekt Edison.

Oskar, Peter, Nelas og Johan 
udgør holdet 'Zetrix' fordi de 
fleste af dem går i Z-klassen 

og fordi de laver mange tricks.

Andelsforeningen Ny Tøjhus II  
ønsker alle på Bryggen  

og især vores naboer i Weidekampsgade 
en glædelig jul og et godt nytår
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Kom og vær en del af fællesskabet

VORES 
FITNESSCENTER 
ER ÅBENT 24/7

100MBPS
WIFI

HYGGELIGE 
FÆLLESLOKALER

EVENTS HELE 
ÅRET

TAGTERRASSE FÆLLESVASKERI, 
CYKEL- OG 

OPBEVARINGSRUM

n i d o l i v i n g . c o m

Moderne co-living på Islands Brygge. 
Lejligheder fra 9.000 kr. pr. måned.

NJALSGADE 151, 2300 KØBENHAVN

N I D O  B R Y G G E N

Grønne bryggebørn gik efter guldet
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Kære andelshavere, lejere og
samarbejdspartnere

Må det nye år bringe jer gode stunder og 
masser af positive oplevelser.

På vegne af bestyrelsen 
og viceværten Steen

Andelsboligforeningen HAB

· Tak til Karmakanonen fra Christiania for lån af lydudstyr som 
gjorde det muligt at spille ”live”.
· Tak til Bryggens butikker for hjælp til indsamlingen:
      · Rune og Sandie fra Slagterens Smørrebrød & Delikatesse
      · Jan Morelll og Maria fra Morell’s Brød og Kager
      · Ann og Helle fra T.S. Smørrebrød
      · Og gutterne fra Bryggens Pizzaria
· Tak til alle bryggeboerne som har puttet i alt 4.400,- kroner i vores 
indsamlingsglas. De 3.000, blev brugt til mad til arrangementet i 
Sydhavn og resten, blev givet videre til David og Mette, der lavede 
mad til udsatte familier.
Tusind tak til alle for en festlig dag med mad og musik
Kærlig hilsen fra Thomas, Olfert & Gadens Folk

Gadens folk
takker

for støtten

Vi takker de optrædende fra venstre 
Astrid Leed Sørensen som optrådt 
med band, Maria fra SkyggeSiden 
med støtte fra DJ Katrine Choe 
Larsen og (ikke på fotoet) Rappe-
ren John Olsen fra Nuuk Posse og 
guitaristen Kasper Hedegreen.

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62

40 års lokal langtidshukommelse

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Michael Bonnevie
redaktion@bryggebladet.dk

Fotos, postkort, plakater, 
erindringer og både store og 
små klenodier fra Bryggens 
mere end hundredårige hi-
storie er i løbet af de sidste 40 
år blevet samlet og arkiveret 
på flere forskellige adresser 
i bydelen. Den barnefødte 
bryggebo og københavner-
historiske kustode Sussie 
Paddison har været formand 
for Islands Brygges Lokalhi-
storiske forening i samtlige 
de 40 år, som foreningen har 
eksisteret.

- Det er kun diktatorer, der 
sidder så længe, griner hun 
selv, da hun tager ordet ved 
jubilæumsfestlighederne i 
Lysthuset i Kulturhuset Is-
lands Brygge, hvor den lokal-
historiske forening også har 
hovedkvarter. 

Ved samme lejlighed kun-
ne hun bekendtgøre, at for-
eningens økonomiske over-
levelse er sikret efter at have 
hængt i en tynd tråd. I hvert 
fald for en stund.

Pengebøvl
Københavns ti lokalhistori-
ske arkiver har nemlig haft et 
damoklessværd hængende 
over hovedet det meste af 
året, da der har været usik-
kerhed om de bevillinger, 
arkiverne får fra kommunen, 
og som gør, at de kan betale 
deres husleje og opretholde 
deres aktiviteter. Men få 
dage inden Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og 
Arkivs jubilæumsfest fandt 
politikerne i Kultur- og Fri-
tidsudvalget en slat penge 
fra forvaltningens disponible 
midler til at holde liv i de lo-
kalhistoriske arkiver i 2025. 
Der er dog ikke fundet nogen 
varig løsning på arkivernes 
økonomiske kvaler, så de risi-
kerer at stå i samme penible 
situation igen om et år. 

- Det er enormt frustreren-
de, når vi lægger så meget tid 
og frivilligt arbejde, at vi sam-
tidig også skal kæmpe med 
kommunen om penge, siger 
Sussie Paddison, der dog 
også er synligt lettet over at 
kunne fortsætte sit arbejde.

Det havde da også været 
kedeligt at fejre et 40-års ju-
bilæum ved at annoncere sin 
egen lukning. 

Lokalhistoriske lokaler
I stedet blev dagen fejret med 
bobler og brownies og en film 
med billeder og videoklip fra 
et Islands Brygge, som nytil-
flyttere ville have svært ved 
at genkende som deres bydel. 
Og med tilbageblik på Islands 
Brygges Lokalhistoriske For-
enings tilblivelse.

- Foreningen blev stiftet 
i november 1984. Inden da 
havde Lokalrådet året før 
lavet et udvalg, hvor jeg 
(red. Sussie Paddison), Edel 
Schapiro, Chris Surridge og 
Torben Lund sad. Vi lavede 
nogle indsamlinger, afholdt 
foredrag, og i løbet af det før-
ste år nåede vi frem til, at der 
var et potentiale for en lokal-
historisk forening, erindrer 
Sussie Paddison og fortsæt-
ter:

- Jeg tog initiativ til, at vi 
holdt en stiftende generalfor-
samling for Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og 
Arkiv. Der kom vel omkring 
52 mennesker. Vi fik vedtæg-
ter, jeg blev valgt til formand, 
og vi fik et lokale i det gamle 
medborgerhus Gimle, hvor 
vi kunne have vores ting. Da 
Gimle senere skulle rives 
ned, kæmpede vi for, at vi 
skulle have et nyt lokale. Én 
af grundene til, at Bryggen 
fik sit nye Kulturhuset Is-
lands Brygge, var, at vi skulle 
have et sted at bo. 

Foreningen har den dag i 
dag stadig base i Kulturhu-
set i et lille lokale, hvor det 
næsten ikke er til at sparke 
sig frem for bøger, plakatrør, 
ældgamle numre af Brygge-
bladet og mange andre skatte 
fra bydelens historie. Men ar-
kivet er langt mere omfangs-
rigt, og foreningen låner også 
kvadratmeter i kælderen un-
der Café Haraldsborg samt i 
kirketårnet i Hans Tausens 
Kirke. 

siger altid ja
De mange ting kommer fra 
nær og fjern; mest fra privat-
personer, der selv henvender 
sig, fordi de ligger inde med 

noget, der måske kunne være 
interessant. Og Sussie Paddi-
son er altid interesseret. 

- Vi siger til enhver tid ja, 
for hvis vi siger nej, så kom-
mer de ikke igen en anden 
gang.

Det betyder også, at der 
går meget tid med at sortere 
i eksempelvis gamle feriebil-
leder og billeder af blomster 
på Amager Fælled for at finde 
frem til de unikke fotografier, 
der dokumenterer livet på 
Bryggen i gamle dage. 

Nodevenderen
Indimellem dukker der helt 
særlige ting frem. 

- En dag blev jeg ud af det 
blå kontaktet af en mand, der 
kunne fortælle, at han havde 
det gamle stumfilmapparat 
fra Bergthora Teatret, fortæl-
ler Sussie Paddison og tilfø-
jer, at hun pudsigt nok få må-
neder forinden var stødt på en 
mand, der havde været node-
vender i selv samme biograf:

- Han havde stået som 12-
13-årig ved siden af et klaver 
og vendt nodebladet, når der 
blev spillet musik til stumfil-
mene.

Den gamle filmfremviser 
fra 1920’erne er én af arkivets 
kronjuveler, men ifølge Sus-
sie Paddison er det samlin-
gen på 10-15.000 billeder fra 
adskillige årtier, der sammen 
med en omfattende samling 
af erindringer fra generatio-
ner af bryggeboer fortæller 
bydelens historie.

- Vi har fået mange beret-
ninger og erindringer fra 
folk, der er vokset op og har 
levet på Bryggen, og som gi-
ver et indblik i, hvordan livet 
har været her. Man skal selv-
følgelig forholde sig kildekri-
tisk - folk kan jo fortælle alt 
muligt, forsikrer Sussie Pad-
dison og fortsætter med et 
smil på læben:

- Hvis du vidste, hvor man-
ge, der har rørt ved bomben 
i Njalsgade under krigen. 
Og hvis alle de, der har be-
troet mig, at de var med til 
at sprænge Langebro i 1945, 
stod til troende, så ville der 
have været flere hundrede 
involverede.

Blandt de mange historier, 
Sussie Paddison er blevet 
fortalt gennem årene, er der 

også nogle mere farverige. Så 
alt bliver faktatjekket grun-
digt. 

Byen ind med 
modermælken 
Sussie Paddison har altid væ-
ret meget historieinteresse-
ret, og hendes hjerte banker 
for hovedstaden.

- Det stammer fra min mor, 
der er ærkekøbenhavner, 
ligesom også min bedstefar 
var. Han kunne huske at have 
stået som barn og vasket tøj 
ved Luciemøllen, der stod på 
det gamle Halmtorvet, dér 
hvor Rådhuspladsen er i dag, 
fortæller hun og fortsætter:

- Min mor elskede Køben-
havn og viste mig og min bror 
og søster rundt og læste ‘Tu-
demarie’ og alle de andre kø-
benhavner-børnebøger højt 
for os. Så vi har fået Køben-
havn ind med modermælken. 

Sussie Paddison har da 
også boet på Bryggen stort 
set hele sit liv med kun få af-
stikkere.

- Jeg er født på Bryggen og 
har boet her næsten hele mit 
liv i fem forskellige lejlighe-
der, kun med undtagelse af 
nogle enkelte år, hvor jeg har 
boet i Helsingør og i USA. 
Min søster har også boet her 
hele sit liv, min datter bor her, 
og min søn gjorde indtil for 
nylig. 

Selvom det på mange må-
der var oplagt, at netop hun 
skulle vogte over Bryggens 
hukommelse, havde hun i 
1984 ikke kunnet forestille 
sig, at hun stadig ville være 
formand for Bryggens Lokal-
historiske Forening og Arkiv 
40 år senere. 

- Hvis nogen havde sagt 
det, ville jeg have svaret, at 
det kan ikke passe. Jeg har 
da også prøvet flere gange at 
få andre til at stille op. For det 
er meget arbejde og et stort 
ansvar. Men jeg har altid 
haft gode bestyrelsesmed-
lemmer, der hjælper til. Og 
arbejdet har været utroligt 
spændende. 

Fortsætter du?
- Det gør jeg jo nok. Så læn-

ge der er ting, der skal holdes 
styr på. Men hvis der kom én 
og meldte sig, ville jeg gerne 
afgive posten, siger hun - men 
tilføjer:

- Hvis det var en kompetent 
person. 

- Men det har været 40 fan-
tastiske år, og vi har oparbej-
det et stort arkiv, som mange 
har glæde af og drager nytte 
af. 

Er du stolt?
- Ja, det er jeg. Det er selv-

følgelig ikke mig alene, men 
også bestyrelsen. Det har 
været nogle gode år. Der har 
også været nogle kampe, og 
det har været surt indimel-
lem. Men det meste af tiden 
har det været sjovt og interes-
sant. 

 

Islands Brygges Lokalhistoriske Forening og Arkiv og dets eneste formand nogensinde 
fejrede 40-års jubilæum med en økonomisk feberredning fra kommunen

en tydeligt lettet Sussie Pad-
dison fejrede 40 års arbejde 
med Bryggens lokalhistorie

KØBMANDSVARER · PAKKER FRA DAO 
AVISER OG UGEBLADE · UDENLANDSKE VARER 

KRYDDERIER FRA PAKISTAN OG INDIEN 
ØL, VIN, SODAVAND OG SPIRITUS

DISCOUNT INTERNATIONAL
Leifsgade 7 · tel. 20 44 51 21

”Ja, min ven  
vi har Tips og Lotto  

og altid faste lave priser. 
Glædelig jul og godt nytår. 

Vi åbner alle dage  
i juleferie fra 10.00  

til 22.00”

1 stk. x 1½ liter sodavand  25,00 + pant
1 stk.  x ½ liter sodavand  18,50 + pant
6 stk.  x 33 cl. Tuborg el. Hof (ds.) 48,00 + pant
1 stk. x 33 cl. King(ds.)  6,50 + pant
6 stk.  X 33 cl. King(ds.)  38,00 + pant
Billig vodka 70 cl.   100,00 

”Vi bytter din 
kulsyrepatron 

59,95”   



Forslaget om at placere 
skæve boliger på Radisevej 
i Amager Vest er udgået af 
sagsbehandlingen for nu. 

Socialforvaltningen har 
valgt at anbefale til So-
cialudvalget, at Radisevej 
udgår af den opdaterede 
sag, som Socialudvalget 
skal behandle d. 4. de-
cember. Det sker, fordi 
der er behov for mere tid 
til, at forvaltningen kan 
forholde sig til indholdet i 
lokaludvalgets og de lokale 
i områdets henvendelser, 
inden der kan komme en ny 
stillingtagen.

Amager Vest Lokaludvalg 
har været imod placerin-
gen af hjemløseboliger på 

Radisevej, da det vil gå ud 
over et af de grønne om-
råder, der er tilbage i det 
urbane miljø.

Afgørende dialog med 
borgmester 
Mange naboer havde 
henvendt sig til lokalud-
valget om bekyringer vedr. 
placeringen på Radisevej, 
og derfor afholdt lokalud-
valget et borgermøde 18. 
september 2024.

Her fik de fremmødte 140 
borgere mulighed for at få 
en dialog med socialborg-
mester Karina Vestergård 
Madsen, socialudvalgs-
medlem Yildiz Akdogan og 
deres forvaltninger.

Der var bl.a. bekymringer 
for, at de udsatte borgere, 
der allerede bor i området 
ved Radisevej, herunder 
udviklingshæmmede og 
psykisk syge, ikke kan 
holde til, at der flytter flere 
udsatte af en anden mål-
gruppe til området. 

Hjemløseenheden for-
klarede, at der ikke er 
konkrete erfaringer med, 
at hjemløse bor tæt ved 
udviklingshæmmede, men 
at de passer meget sig selv 
og ikke har udfordringer 
med naboer.

Lokaludvalget vil fortsat 
følge sagen tæt og inddra-
ge jer borgere i fremtidig 
behandling af sagen.

   
       

 

  

         

   Amager Vest Lokaludvalg 
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

INGEN SKÆVE BOLIGER TIL AMAGER - FOR NU

Christian 
Eggert 
Redaktør www.avlu.dk

Kresten Thomsen 
Formand for Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Søg penge i Bydelspuljen

avlu.dk/soeg-penge

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

BLIV EN DEL  
AF BORGERPANELET

Tilmeld dig vores digitale borgerpanel  
og få indflydelse på byudviklingen!

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Amager Vest Lokaludvalg ønsker alle 
glædelig jul og inviterer alle borgere forbi 
til gløgg, æbleskiver og en snak med dit 
lokaludvalg. 
 
Har du en god idé til vores arbejde? Eller har 
du bare lyst til at komme og høre om vores 
projekter og ellers få en hyggelig snak med 
dine naboer over et glas gløgg og en varm 
æbleskive? Så kom forbi til julehygge:

Den Bemandede Legeplads Gunløgsgade 
Gunløgsgade 26, Islands Brygge 
Torsdag eftermiddag d. 12. december

Vi håber at se en masse af jer! 
Endeligt program følger. 
Hold dig opdateret på: avlu.dk/naboskab

KOM TIL GLØGG OG ÆBLESKIVER MED LOKALUDVALGET

Foto: Katarina Berg

 Julestue 2023. Fotograf: Jakob Korshøj

Foto: Febiyan

Mark Gray 
Redaktør

BORGERMØDE OM  
LOKALPLAN BELLA CENTER NORD

Sæt kryds i kalenderen: 
 

15. januar 2024

Hvor vi inviterer til borgermøde, og du kan få indflydelse  
på trafik og byrum omkring Vejlands Allé samt den nye lokalplan. 

 
Du får også indflydelse  

på den kommende Trafik- og Byrumsplan for hele Amager.

Det endelige program følger - hold dig opdateret: 
www.avlu.dk

40 års lokal langtidshukommelse
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Bryggens Borgerforening

islands Brygge lokalråd

ønsker BryggeBoerne

en glædelig jul  
og et  

godt nytår

Kære alle kunder,
gamle samt nye

mange tak for i år
I og jeres familier ønskes en

glædelig jul samt et godt nytår

Kærlig hilsen
Ann & Helle

Kongen af Haraldsborg abdicerer 

Tekst og foto: Mogens 
Wiederholt
redaktion@bryggebladet.dk

Udsigten fra vinduerne i 
Café Haraldsborg har for-
andret sig i det næsten 
ubegribelige gennem de 
70 år, Peter Rex har boet 
på Bryggen, og over de 30 
år, hvor han selv har været 
værtshusholderen på Café 
Haraldsborg: En plumret 
havn tæt trafikeret af fragt-
både er afløst af picnic på 
en GoBoat; jernbanespor 

med damplokomotiver og 
hestevogne blev til tunge 
lastbiler afløst af elbiler og 
cykler i tusindtal. Industri-
bygninger, der blev til Is-
lands Brygges havnepark, 
polterabender, studenter-
fester, ”livsfarlige” turister 
på hotelcykler og havnebad 
med saunagus.

Peter er barnefødt på 
Bryggen af i går, men bor 
den dag i dag - 70 år senere 
– på et helt forandret Bryg-
gen, men stadig i samme 
lejlighed, som han kom til 

verden fra en junidag i 1954.

så til søs 
Der er ikke mange 70-årige, 
der kun har haft én folkere-
gisteradresse i deres liv. 
Intet under, at Gud og hver 
mand og kvinde på Bryg-
gen kender Peter Rex. Men 
det er ikke ensbetydende 
med, at Peter ikke har væ-
ret uden for Bryggen. Som 
så mange andre unge med 
en mindre succesfuld sko-
legang bag sig kom Peter 

Rex ud at sejle. ”Hverken 
skolen eller Peter har gavn 
af hinanden mere”, som det 
hed i beskeden fra skolen til 
Peters mor. 

i klemme
Den første påmønstring 
blev dog ikke lang. Fra Is-
lands Brygge til Christians 
Brygge på en sandsuger 
som 14-årig jungmand. Tu-
ren sluttede i en ambulance 
til Kommunehospitalet med 
en klemt hånd mellem en 
jerndrager og en lugekarm. 
Efterfølgende blev det dog 
til en del mere sø. Som 17-
årig påmønstrede han i 
1971 én af Mercandia-rede-
riets coastere i Bremerha-
ven til den svimlende hyre 
af kr. 550 om måneden.

Tilbage på Bryggen
Men Peter Rex er altid vendt 
tilbage til Bryggen og til lej-
ligheden på Islands Brygge 
med udsigten ned på Lange-
bro. Et kik ned over Peters 
CV er ren historieskrivning 
og et studie i det levende 
forretnings- og erhvervs-
liv, der også dengang var 
Bryggens puls: Langebros 
Kolonialmagasin i Vest-
mannagade, blomsterhand-
ler Larsen, grønthandler 
Hansen, O. Thuraus vogn-
mandsfirma, postordrefir-
maet Index og TT-Møbler 
på kanten af Bryggen.  

Værtshusholder 
på øretævernes 
holdeplads

Peter Rex øvede sig lidt på 
hotel- og restaurationsbran-
chen som hhv. tjener på 
Café Langebro og natpor-
tier på Hotel Amager, inden 
han i 1991 overtog Jamaica 
Kroen i Rømersgade – et 
temmelig vildt sted, hvor 
gæsterne primært var ”de 
hårde drenge fra det gam-
le Grønttorv”, som Peter 
selv formulerer det. ”Det 
blev aldrig den helt store 

fornøjelse”, konstaterer Pe-
ter Rex tørt. ”De ville selv 
bestemme, hvad tingene 
skulle koste, og hvornår de 
havde lyst til at betale, så 
det endte et par gange med 
kæmpe slagsmål, politi og 
det hele”, fortæller Peter.

Efter en turbulent start 
lykkedes det dog at få lidt 
mere ro på og Jamaica Kro-
en omdannet til et spille-
sted, hvor nogle af datidens 
største jazznavne spillede. 

Borgen
I 1994 overtog Peter Rex 
så Haraldsborg, og i tre år 
frem til 1997 drev han både 
Jamaica Kroen og Café Ha-
raldsborg. Haraldsborg var 
på det tidspunkt heller ikke 
for børn og sarte sjæle. ”Det 
var også en lidt hård forret-
ning med et dårligt ry”, hu-
sker Peter Rex tilbage.

Men som et kendt navn 
og ansigt på Bryggen, så 
vidste en meget stor del af 
gæsterne, hvad Peter stod 
for – hans holdning til f.eks. 
hash og andre stoffer, som 
ikke blev tolereret. På åb-
ningsdagen i 1994 blev der 
givet en enkelt livsvarig 
karantæne til en balladema-
ger, men ellers er karantæ-
ner og bortvisninger ikke 
Peters foretrukne redskab.

”En karantæne resulterer 
jo bare i, at vedkommende 
går et andet sted hen. Det 
løser ikke noget. Et værts-
hus skal være et trygt sted, 
hvor man også kan have sit 
barn med til en sodavand. 
Selv om publikum har æn-
dret sig meget over tid, 
så kender rigtig mange af 
gæsterne hinanden. Er der 
én, vi ikke har set nogen 
tid, så bliver der spurgt ind 
og fulgt op. Og har man en 
kommode, der skal flyttes, 
så spørger man selvfølgelig 
ud i rummet om hjælp til at 
få den flyttet. Det kan godt 
være, der går et udvalgsar-
bejde forud, som kræver en 
del øller, men efter nogle 
dage, så rykker kommo-
den”, fortæller Peter med et 
skævt smil og konstaterer, 
at det er det, der får én til 
at blive i 30 år – på trods af 
seks indbrud, en brand og 
corona.

Nye tider
De forandringer, man har 
kunnet iagttage ud gennem 
vinduerne i Café Haralds-
borg over de 30 år, Peter 
Rex har været værtshushol-
der på Bryggen, mærkes 
selvfølgelig også inden for 
vinduerne. 

De mennesker, der bor og 
kommer på Bryggen i dag, 
er nogle andre end dem, der 
kom og boede her for 30 el-
ler 20 år siden - og en stor 
del af det stampublikum, 
som kom på Café Haralds-
borg dengang, findes af 
naturlige årsager ikke læn-
gere. 

Gratis lokum
“Der er rigtig rigtig mange 
mennesker på Bryggen - 
ikke mindst om sommeren. 
Men de har alle deres egne 
drikkevarer med eller kø-
ber dem i 365. De går ikke 
på værtshus - og hvis de 
gør, så et det bare for at låne 
vores toilet. Der er alt for få 
offentlige toiletter på Bryg-
gen. Men vi kan ikke leve af 
at være gratis lokum”, kon-
staterer Peter Rex. 

Tronskifte
“Det er svært at drive et 
klassisk brunt værtshus i 
dag. For år tilbage var der 
utallige, både her på Bryg-
gen og ovre på Vesterbro. 
Nu er der kun tre tilbage 
på Bryggen. Derfor kom-
mer Tine og hendes mand 
- næste generation - givetvis 
også til at lave om på tin-
gene. Der er brug for nye 
ideer og andre måder at 
gøre tingene på. Det er helt 
nødvendigt,” slår Peter fast. 

Jobannonce 
“Derfor har jeg også sagt 
meget tydeligt, at jeg stop-
per, når jeg stopper. Min 
kone Ida og jeg har båd og 
et sommerhus i Rørvig, som 
vi rigtig gerne vil bruge 
mere tid på – og skulle der 
være én, der kan bruge en 
håndsrækning i 12-15 timer 
om ugen, så er jeg da altid 
åben overfor en jobsnak”, 
slutter Peter.

Netop rundet de 70 - og efter 30 år som ejer af Café Haraldsborg - går legenden Peter Rex på pension og overlader 
fra nytår fadølshanerne til datteren Tine og hendes ægtefælle Laurent

Peter Rex har skænket sin sid-
ste fadøl på Café Haraldsborg 
og giver ølstafetten videre.



GODT NYTÅR

Virelai
Dans dig varm til festlig musik fra Danmarks 
førende middelalder-folkband.
En del af Julebukken 2024

Strikketimen
Tag garn og pinde med og få inspiration, hjælp 
og sparring på dit strikkeprojekt

15.1214.12

The Orgelheimers Sing Along 
Christmas Songbook
Orgel I want for Christmas, is jul! Orgelheimers 
spiller denne aften kun julesange! I Bryggekælderen

19.12

Broderisalon
Fordyb dig med nål og tråd i hyggeligt selskab

21.1

Grøn Nytårskur med Amager 
Grønne Nabofælleskaber
Kom og lav skønne grønne nytårsforsæt til et 
håbefuldt 2025! 

13.1

Bare et menneske
Foredrag om det snævre normalitetsbegreb 
med Peter Lund Madsen og Freja Sangild 
Boysen

14.1

Raindogs - celebrating 
Tom Waits    De velspillende Raindogs 
giver deres personligt bud på, hvordan den store 
trubadurs musik kan lyde

28.1

The Bowie Tribute
Oplev de udødelige hits når David Bowies 
intense og hypnotiserende musik hyldes live

11.1

Tøjbyttemarked 
og sysalon medbring dine aflagte klude 
(eller julegaven fra moster Gerda) og kom og 
byt eller upcycle til nyt!  

1.2

KULTURPROGRAM DECEMBER - FEBRUAR

Loppemarked for 
Tweens
book en stand og sælg ud af dine ting eller 
kom og gå på opdagelse blandt alle boderne

19.1

Salsa Jam med Cordero 
& LGD
Et af landets mest rutinerede salsaorkestre 
sætter ild til dansegulvet med hede rytmer

18.1
Nobody Beats the Beats
Supergruppen er tilbage på scenen med deres 
knitrende, organiske lydtæppe af hiphop, soul 
og jazz

25.1



18 BRYGGEBLADET  12. december 2024tEma

“Athena har bragt os endnu tættere sammen som familie”
Hver onsdag tager Jeanette Grøn Nielsen til Sydhavn og henter Athena på 7 år fra SFO og kører hjem til sin mand 
og to døtre på Islands Brygge. I mere end et år har de været såkaldt ‘venskabsfamilie’ for Athena og har tilbragt 
talløse onsdage på legepladser, badeture, sofahygge, spil og selvopfundne lege

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Andreas Kirkeskov og 
privat
redaktion@bryggebladet.dk

- Jeg ved, hvad der bliver 
sendt i julekalenderen i år, 
jeg kan synge med på årets 
MGP-sange, griner Jeanette 
Grøn Nielsen og fortsætter:

- Den slags har vi ikke 
fulgt med i, siden vores egne 
børn var små. 

Der bliver på flere måder 
bygget bro mellem gene-
rationer, når Athena på 7 
år hver onsdag kommer på 
besøg hos Jeanette Grøn 
Nielsen (50), hendes mand 
Brian Nielsen (56) og deres 
to døtre Ida Marie (21) og 
Karen (18). Athena og fa-
milien har kendt hinanden, 
siden Athena var fem, og er 
blevet bragt sammen af Red 
Barnets projekt ‘Hjem til os’, 
der matcher udsatte børn 
med familier i samme nær-
område.

- Vi henter Athena hver 
onsdag, forklarer Jeanette 
og uddyber:

- Jeg står nede i SFO’en 

klokken tre, og så hygger vi 
og leger, tager på legeplad-
sen, i svømmehallen eller 
hvad vi nu har lyst til den 
dag. Så spiser vi aftensmad 
herhjemme ved sekstiden, 
så hun kan blive kørt hjem 
igen lidt i syv, hvor hun er 
træt og skal sove. 

Så enkle er rammerne for 
ordningen. Barnet besøger 
sin venskabsfamilie én ef-
termiddag om ugen i et år. 
Hvilke aktiviteter, der bliver 
puttet ind i de rammer, er op 
til familien og barnet selv.

- For det meste er det helt 
almindelige hverdagsting, 
forklarer Brian.

- Der er ikke nogen for-
ventning om, at man skal i 
Tivoli eller Zoo hver uge. 

Tværtimod. Børnene i 
‘Hjem til os’-projektet har 
ikke behov for store armbe-
vægelser, men blot et puste-
rum i hverdagen. Børnene 
kommer alle fra familier, 
der har været i kontakt med 
Borgercenter Børn og Unge 
i Københavns Kommune på 
grund af forskellige former 
for udfordringer. Nogle har 

kun én forælder i hjemmet, 
og nogle af forældrene er 
ikke på arbejdsmarkedet. 
Nogle har forældre med fysi-
ske eller psykiske udfordrin-
ger eller er søskende til en 
bror eller søster med et han-
dicap. Nogle af børnene har 
lettere diagnoser, sociale el-
ler sproglige vanskeligheder. 

Venskabsfamilien fra 
Bryggen
Athena bor til daglig i Syd-
havn med sin mor, der som 
enlig forsørger er presset på 
både tid og overskud i hver-
dagen. Derfor har Athena, 
siden hun var fem år gammel 
og gik i børnehave, tilbragt 
hver onsdag hos sin ven-
skabsfamilie på Bryggen, 
hvor hun kan få et pusterum 
fra hverdagen. Men hun er 
en helt almindelig glad og 
meget umiddelbar pige med 
en personlighed som en fla-
ske børnechampagne. 

- Jeg havde rødt hår, fordi 
jeg gerne ville have det, for-
tæller hun om første gang, 
hun mødte Jeanette, Brian 

og de to store piger.
Inden det første møde 

havde hun lavet en liste over 
nogle af de ting, hun godt 
kunne lide.

- Jeg kunne godt lide to-
matsuppe og dinosaurer. 
Min yndlings-dinosaur er en 
langhals, fortæller hun.

- Vi havde på forhånd givet 
udtryk for, at vi gerne ville 
matches med en pige. Der er 
i forvejen ret meget østrogen 
herhjemme, griner Jeanette 
og fortsætter:

- Vi ville ikke have været så 
gode til at rende rundt med 
en dreng og spille fodbold. Vi 
er mere til håndarbejde og at 
tegne og den slags.

- Jeg kan godt lide fodbold, 
indvender Athena til stor 
overraskelse for alle rundt 
om bordet.

Det var tilsyneladende en 
ny oplysning. 

Sådan er Athena - tilstede 
i nuet med gå-på-mod og en 
livlig fantasi, der hele tiden 
‘finder på’. Skøre historier, 
nye lege og nye regler til de 
nye lege. Selv bedyrer hun, 
at noget af det bedste, hun 

ved, er at være udenfor og 
lege ‘kroko’. 

- Det er en lidt selvopfun-
det leg, forklarer Jeanette og 
tilføjer: 

- Men der er mange regler. 
Regler, som godt kan ændre 
sig i løbet af legen. 

en eftermiddag om 
ugen

Familien har altid været 
glade for at åbne deres hjem 
for både gamle og nye be-
kendtskaber. Da de for år 
tilbage boede i Roskilde i et 
stort hus med have, havde de 
på skift fire forskellige ame-
rikanske udvekslingsstude-
rende boende. 

- Vi har altid haft et rela-
tivt stort overskud og lyst til 
andre mennesker, forklarer 
Jeanette og tilføjer:

- Nu bor vi så her, fire per-
soner på relativt lidt plads. Så 
kunne vi ikke længere den 
slags.

Men da hun en dag stødte 
på en annonce for Hjem til 
os-projektet, så hun en mu-
lighed for at åbne hjemmet 

igen. 
- Her behøvede man ikke 

en masse ekstra plads eller 
en stor have for at være med. 
Det kræver bare en efter-
middag om ugen. 

De relativt enkle rammer 
omkring projektet gjorde, 
at Brian også hurtigt var 
med på idéen om at få et ven-
skabsbarn.

- Der findes jo også andre 
tilbud for børn af en anden 
karakter, der måske har 
brug for mere eller behov for 
et længere forløb. Hvor de 
ordninger kræver et lidt stør-
re commitment, så er denne 
her ordning på en måde enk-
lere og mere firskåren. Det 
er kun én eftermiddag om 
ugen, og man binder sig for 
ét år, forklarer han. 

Venskabs-søster
For parrets to døtre Ida 
Marie og Karen var overra-
skelsen over at få en ny ven-
skabs-søster lidt større.

- Jeg var lidt i chok, fortæl-
ler Karen, men skynder sig 
til uddybe: 
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HJeM TiL Os

Hjem til Os er en indsats 
fra Red Barnet og Køben-
havns Kommune, som 
hjælper børn og unge mel-
lem 4 og 13 år i udsatte po-
sitioner ved at give dem en 
frivillig venskabsfamilie. 

Venskabsfamilierne er 
frivillige, lokale familier 
og barnet besøger fami-
lien en eftermiddag om 
ugen i et år og bliver en 
del af alle de små, nære 
hverdagsbegivenheder, 
som familien i forvejen 
gør. Det kan for eksempel 
være madlavning, samta-
le, spille et spil, spille fod-
bold, hoppe i trampolin, 
hjælp til lektier, gå en tur 
med hunden, lave kreative 
ting sammen eller bage en 
kage. 

Tidspunktet for det 
ugentlige eftermiddags-
besøg aftales med foræl-
drene. De fleste besøg 
ligger fra almindelig hen-
tetid til efter aftensmad. 
Det er den frivillige fami-
lie, der henter og bringer 
barnet.  

Forløbet under Red Bar-
net varer i et år. Mange 
vælger dog at fortsætte 
kontakten bagefter. Håbet 
er, at venskabsfamilien 
også i fremtiden vil være 
en støtte for barnet. 

Evalueringen af Hjem til 
Os foretaget af Social Re-
spons viser, at 95% af ven-
skabsfamilierne vælger at 
fortsætte besøgene i privat 
regi efter Hjem til Os-året 
er slut.

Lige nu har Red Barnet 
børn på venteliste til at 
få en venskabsfamilie og 
søger derfor frivillige fa-
milier fra alle bydele i Kø-
benhavns Kommune.

Læs mere på redbarnet.
dk/bliv-frivillig.

- Ikke på en dårlig måde. 
Jeg tænkte mere ‘hvad bety-
der det’.

- Det betyder mig, afbryder 
Athena entusiastisk.

- Det hele ændrede sig, da 
vi mødte Athena første gang, 
fortsætter Karen:

- Da kunne vi jo se, hvor 
sød hun var, og at det var me-
get stille og roligt.

- Jeg var ret spændt, inden 
vi præsenterede idéen for pi-
gerne, erindrer Jeanette og 
fortsætter: 

- Men de syntes heldigvis, 
at det lød spændende, og de 
synes, at hun er enormt sød. 
De har jo deres eget liv, så 
det er heller ikke sådan, at 
de skal være hjemme hver 
onsdag, når Athena kommer. 
De er her, når de er her, og så 
bliver der leget. 

Ida Marie og Karen lader 
i den grad til at have taget 
Athena til sig, og hun færdes 
omkring dem, som var de 
hendes rigtige søskende. Ka-
ren har sågar gjort sig selv til 
ambassadør for Hjem til os-
ordningen.

- Red Barnet manglede 
sygt mange familier på Ama-
ger. Så jeg tænkte, at en god 
måde at komme ud til flere 
var gennem unge mennesker. 
Ligesom du (red. Jeanette) 
fortalte mig om ordningen, 
så kunne det være, at der var 
nogle unge, der kunne for-
tælle deres familier om det, 
fortæller hun og fortsætter: 

- Jeg holdt et oplæg foran 
hele mit gymnasium sam-
men med en fra Red Barnet 
om, hvordan det er at have 
Athena og om, hvordan jeg 
så hende som en slags lillesø-
ster. Folk blev virkelig rørt og 
fik måske lidt medlidenhed 
med de andre børn, der godt 
kunne bruge noget ekstra 
støtte. 

efternøler på deltid
Med to voksne døtre, der 
begge er på vej fra reden i de 
kommende år, har Athena gi-
vet Jeanette og Brian mulig-
heden for at opleve en snert 
af livet som småbørnsfamilie 
endnu engang. 

- Pludselig snakker vi med 
de andre børnefamilier nede i 
gården og på legepladsen. Og 
forleden var vi i Vestamager 
Svømmehal. Mig på 50 og 
Brian på 56, der vælter rundt 
på måtter og ting og sager, 
griner Jeanette og fortsætter:

- Vi ville nok heller aldrig 
været taget ud og se Natur-
center Amager på Kalvebod 
Fælled, men der var vi ude en 
onsdag og se høns og alt mu-
ligt. Vi fik sågar de store pi-
ger med derud. Så vi får også 
selv nogle nye oplevelser. 

På den måde er Athena ble-
vet en slags samlingspunkt 
for familien og et springbræt 
til nye aktiviteter.

- Athena har på mange må-
der også bragt os endnu mere 
sammen som familie. Forle-
den sad vi og spiste, da hun 
pludselig spørger, om vi skal 
lege ‘gæt og grimasser’. Det 
gider man måske ikke lige 

midt i maden, og de store pi-
ger har det jo også med at for-
svinde ret hurtigt ind på de-
res egne værelser, når vi har 
spist. Men pludselig sidder vi 
alle fem rundt om bordet og 
leger gæt og grimasser i tyve 
minutter efter aftensmaden 
og har det megasjovt med 
det. På den måde bliver hun 
jo også en katalysator for, at 
vi som familie er sammen på 
en anden måde, fortæller Jea-
nette.

Året der gik
Som venskabsfamilie i Hjem 
til os-ordningen forpligter 
man sig til et et-årigt forløb 
med sit venskabsbarn. Der-
efter står det de individuelle 
familier frit for, om de vil fort-
sætte med at ses privat. For 
Jeanette, Brian og Athena var 
der ikke meget at rafle om, da 
deres 12 måneder var løbet 
ud. 

- Vi er selvfølgelig fortsat i 
en privat relation. For os fun-
gerede det godt om onsda-
gen, så det har vi holdt fast i, 
men hun har også været her 
og sove nogle gange. 

Hvor længe, relationen skal 
fortsætte, er nu strengt taget 
mest op til Athena selv. Jea-
nette og Brian håber, at den 
ikke har nogen udløbsdato. 

- Det er helt sikkert den 
bedste beslutning, jeg har 
taget i mit voksenliv. Vi har 
jo, hvad vi skal have. Og jeg 
kunne ikke shoppe mig til el-
ler tage på en rejse, der kun-
ne stå på mål med det, vi får 
ud af vores tid sammen med 
Athena, fastslår Jeanette og 
fortsætter:  

- Hvor længe, relationen 
fortsætter, er jo ikke til at 
sige, men jeg håber da, at vi 
kan være sådan nogle reser-
vebedsteforældre, som hun 
stadig har lyst til at komme 
hos om fem eller ti år, og at vi 
fortsat kan hjælpe hende med 
nogle ting. Du er god til ma-
tematik Brian, du kunne godt 
hjælpe hende med lektierne, 
ligesom du har gjort med vo-
res egne piger. Så er jeg med 
på, at hun på et tidspunkt bli-
ver teenager, og så gider hun 
nok ikke komme hver uge. 
Men jeg ser for mig, at hun al-
tid vil være i vores liv. Jeg hå-
ber, at hun en dag vil komme 
og besøge os på plejehjem. 

Athena og Jeanette bager kanelsnegle

Brian og Athena på stranden ved Havnevigen, hvor familien tit leger rundt inden aftensmaden
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Bryggens skjulte skat for stofelskere
Fra et kaotisk hjem fyldt med sygrej til en eventyrlig butik med stofruller, der kan omkranse København. Eleonora 
og hendes mor Mounira har skabt et unikt univers, hvor vintage møder luksus. Her sælges stoffer fra Europas 
modehuse, og drømme bliver til virkelighed, hvad enten det er til bryllupskjoler, jakkesæt eller farverige skjorter
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Silke, cashmere, tweed, 
fløjl, velour, denim, hør, 
ægyptisk bomuld, indisk 
bomuld, viscose, satin, 
chiffon, frakkeuld, jakke-
sætuld, sildebensvævet, 
hundetandstern, klantern, 
støvet aubergine, blomster-
mønstre, spraglede farver 
og mønstre, diamanttern, 
gimpenål, sytråd med guld, 
messingtråd… Knapper i 
så mange størrelser, farver 
og udformninger, at de skal 
tælles i hundreder. Hvad 
enten behovet er at sy en 
halloween-dragt til børne-
ne, eller man er kostume-
designer på teatret, åbner 
ellers skjulte verdener sig 
mellem stofrullerne.  Også 
for en totalt uvidende skri-
bent, der bare er nysger-
rig. Og for den mand, der 
fik en symaskine til sin 
60-års fødselsdag, og som 
nu køber stof til sine far-
vestrålende skjorter her i 
kælderen. 

Udefra set er det blot en 
almindelig og anonym byg-
ning på Artillerivej. Men 
ind ad porten og nede i kæl-
deren finder man intet min-
dre end klædestoffernes 
svar på Aladdins hule. Og 
de kommer fra nær og fjern 
- kunderne. Det er stort set 
den eneste butik i landet, 
der forhandler vintage klæ-
destof og stoffer fra Euro-
pas største modehuse.

Mouni og datter                                                                                                                                    

Her nede i eventyrets hule 
hersker datter og mor. Ele-
onora og Mounira – sidst-
nævnte kaldes aldrig andet 
end Mouni. Det er indisku-
tabelt, at i naturens verden 
kommer mor før barn. Men 
her i stofstuen kom barnet, 
datteren Eleonora, først. 
Og nu er de to forretnings-
partnere. 

Men ”Eleonora og mor” 
er ikke særligt velklin-
gende. Det er Eleonoras 
Stofstue derimod. I sand-
hedens interesse skal dog 

siges, at de også arbejder 
på at komme ind på det 
engelske marked. Og her 
markedsfører de sig som 
”Elle & Mo”. 

spansk design
Mounira boede og arbej-
dede en årrække i Spanien 
og tog her brevkurser i 
både design og syning og 
lavede blandt andet sprud-
lende kostumer til nogle af 
de store karnevaller, som 
Spanien er så kendt for. 
Her afbryder bladets ud-
sendte og proklamerer, at 
det måske er her vi finder 
inspirationen til Eleonoras 
spanskklingende navn. 
Men nej, det er det ikke, 
hun er opkaldt efter sin 
mormor; som i øvrigt ikke 
var spanier, men en gæv 
kvinde fra Sydhavnen. 

Det griner vi højt og læn-
ge over. Nå, men børnene 
blev efterhånden så store, 
at de skulle i skole. Pend-
leriet mellem Danmark og 
Spanien fik en ende, og bo-
pælen blev Islands Brygge, 
hvor Eleonora blev indskre-
vet på Skolen på Islands 
Brygge. Årene gik, og mor 
Mouni ville tage en uddan-
nelse, så hun meldte sig un-
der fanerne på CBS. Mar-
keting, grafisk designer, 
økonomi. Totalt kedeligt 
teori, som til gengæld er 
guld værd i dag, hvor hun 
er selvstændig erhvervs-
kvinde. 

Skrædderuddannelsen 
eksisterer ikke længere i 
Danmark, men heldigvis er 
der noget, der ligner. I Her-
ning. Hvor der er vilje, er 
der vej, så Mouni tog del i 
undervisningen her. Under 
forløbet skal man i praktik 
i en virksomhed, og via 
snørklede tilfældigheder 
var systuen på Artillerivej 
med datteren ved rorpin-
den en realitet: Eleonoras 
Systue. Hvad var mere na-
turligt, end at mor kom i 
praktik hos sin datter? To 
år i systuen hos Eleonora, 
og mor var klar til sin eksa-
mensopgave, som høstede 
fine karakterer. Og nu er 

de som nævnt forretnings- 
og samarbejdspartnere. 
Alligevel er der ingen tvivl 
om, hvem der svinger diri-
gentstokken: 

- Det er mit projekt, siger 
Eleonora.

stjernekrig i systuen
Systuen startede for cirka 
fem år siden. Mor Mouni 
var lidt træt af Eleonoras 
”systue” som fyldte (for) 
meget i hjemmet på Bryg-
gen. 

Nogle af Eleonoras ven-
ner skulle lave en Star 
Wars-kortfilm, som skulle 
være en forløber for en 
stor Disney-koordineret 
produktion, og hun blev 
spurgt, om hun kunne lave 
nogle kostumer; to af slag-
sen. 

Inden hun fik set sig om, 
var både hun og hjemmet 
begravet i stof, nål og tråd. 
Opgaven var vokset til om-
kring tredive kostumer, og 
det var meningen, at både 
Eleonora og Mouni skulle 
være med på ”den rigtige” 
kostumeproduktion, når 
Disney ringede. 

Mor blev lidt træt af syro-
det i hjemmet, så Eleonora 
blev ”installeret” i et af lo-
kalerne i den nuværende 
stofstue og syede på livet 
løs. Langsomt sneg andre 
småopgaver sig ind udefra 
i form af diverse reparatio-
ner. Kostumer og kortfilm 
blev færdige, men Disney 
ringede aldrig. 

selvlært syerske
Til gengæld voksede syop-
gaverne fra reparationer 
til deciderede bestillings-
opgaver, og pludselig var 
Eleonoras Systue en rea-
litet. ”Uddannelsen” som 
syer/skrædder har hun 
selv stået for, ved i perioder 
at tage fast ophold foran 
computeren og se Youtube. 
Autodidakt og dygtig nok 
til at blive godkendt som 
praktiksted for sin mor.  

Laver sine egne stunst
Lige nu er det klædestoffer-

ne og kæresten i England, 
der deles om Eleonoras tid. 
Men drømme kan sagtens 
ligge og ulme til senere 
genoplivning. Én af dem 
fører til film- og teaterver-
denen. Eleonora er nemlig 
en af landets få stuntkvin-
der. Hun har taget under-
visning forskellige steder i 
Norden, og herhjemme er 
hun blevet undervist af to 
af landets mest erfarne i 
stagefight: Bo Thomas og 
Tina Roberts. Eleonora var 
blandt andet på lønningsli-
sten som stuntkvinde i Det 
Kongelige Teaters opsæt-
ning af Hobbitten i Dyreha-
ven, og hun har følere ude 
for eventuelt at ”lave noget” 
i England.

stof til Ballerup og 
tilbage

Til bestillingsopgaverne 
købte Eleonora sine stof-
fer hos Ulrik Hvidberg. 
Et 240 år gammelt skræd-
deri og stofforhandler, som 
blev overtaget af familien 
Hvidberg i 1906. Men for 
nogle år siden ville den nu-
værende Hvidberg sælge 
sit enorme lager af stofrul-
ler. ”Dem køber vi”, sagde 
Mouni. Som sagt, så gjort. 
Stofrullerne skiftede la-
gerhylde fra Østerbro til 
Artillerivej, og bestillings-
opgaverne blev neddros-
let og fokus lagt på salg af 
stof. Lageret fra Hvidberg 
suppleres løbende med 
overskudsstoffer fra Euro-
pas største modehuse, og 
der er nu så mange ruller 
stof på hylderne, at blev de 
rullet ud i forlængelse af 
hinanden, ville hele stofba-
nen omkranse København. 
Selvfølgelig afhængigt af, 
hvor man sætter bygræn-
sen.

- Måske det er uden Bal-
lerup, siger Eleonora. 

Tiden var nu til navne-
skift: Systue blev udskiftet 
med Stofstue – Eleonoras 
Stofstue.

Stofrullerne, de overtog 
efter Hvidberg, er alle ‘vin-
tage’. Det betyder ganske 
enkelt, at de har mindst 

tyve år på bagen og ikke 
produceres mere. Og de 
nye stoffer, der købes 
hjem, er overskudsstoffer 
fra de store europæiske 
modehuse. De er alle lavet 
i begrænsede mængder og 
fås heller ikke mere. Det 
er derfor dybt ulykkeligt, 
hvis man som kunde, der 
skal sy sin egen balkjole 
eller jakkesæt, enten måler 
forkert eller på anden vis 
ikke får stof nok ved første 
indkøb. Risikoen for, at den 
sidste meter er solgt, er 
katastrofalt nærliggende. 
Og det må godt nok være 
surt at stå med en unika 
(den eneste af sin slags) af 
et jakkesæt eller bryllups-
kjole i udvalgt vintagestof 
og mangle stof til det ene 
ærme. Stof der ikke kan 
opdrives noget sted på jord. 

- Det ér sket, siger Mou-
ni.

Det er her i kælderen, 
man klæder sine inderste 
drømme og ideer på til ene-
stående unikaer.  Strækker 
de hedeste drømme og pen-
gene længere end de yder-
ste stjerner, vil man f.eks. 
have et jakkesæt a la ita-
liano mafioso, kan man på 
bestilling få hjembragt stof 
fra nogle af Europas mest 
eksklusive klædefabrik-
ker til priser på cirka 4.000 
kroner pr. meter. Men så 
er der også indvævet både 
guldtråde og diamantstøv. 
Sandt at sige er der endnu 
ingen, der har indgivet be-
stilling.

Møl      
Nogle af stofrullerne fra 
det gamle Hvidberg bærer 
stadig kartonmærkater, 
der fortæller årstal, pris og 
hvem, der har købt af rul-
len. Flere mærkater viser 
årstal fra midten af halv-
fjerdserne. Og priser på 
femhundrede kroner. Som 
prisen også er i dag, selv 
om de er prissat for halv-
treds år siden. Dagens ny-
pris vil ligge på omtrent det 
dobbelte. Men stofruller, 
som er halvtreds år gamle? 
Bliver det ikke for gam-
melt – mørner? Overhove-

det ikke. Stof bliver ikke 
for gammelt på den måde. 
Det eneste, der kan skabe 
bekymring, en rynke i pan-
den, er, hvis der pludselig 
skulle komme et møl eller 
to forbi. Det vil være en 
katastrofe. Derfor bliver et-
hvert flyvende objekt fulgt 
intenst, indtil man lettet 
konstaterer, at det bare er 
en flue eller myg.

elsker at dele
Som før nævnt er det her i 
kælderen, som i øvrigt de-
les med både en podcaster 
og en hypnotisør, man klæ-
der sine drømme på. Hvad 
enten det er til rollespil, ko-
stumer eller bryllupskjole, 
så er Elle og Mo parate 
med gode råd og ideer. 

- Vi elsker at dele vores 
interesse med andre - vi 
kan ikke lade være med at 
snakke, siger de i munden 
på hinanden.

skuffedarium fra ulrik Hvidberg. Der er hver skuffe er inddelt i 
tyve rum. Hver fyldt med knapper. Selv målepinden der ligger på 
stofruller er ældgammel og fra Hvidberg. 

Der Nogle af de mange kasser med knapper fra Ulrik Hvidberg. Der Reolerne står tæt med lige så tæt belagte hylder med deres 
farvestrålende stoffer.
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deT sKeR  
PÅ BRyGGeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  FOREDRAG

Børsens historie 
Børsen var ikke bare et kul-
turhistorisk vartegn over 
dansk erhvervs- og arkitek-
turhistorie; bygningen med 

dragespirs-silhuetten var 
for mange københavnere et 
vartegn for hele byen.

Anders Ravn Sørensen 

vil fortælle om Børsens 
400-årige omskiftelige hi-
storie; fra renæssancens 
farverige markedsplads til 

de sortklædte kapitalisters 
Mekka i 1800-tallet – og en-
delig om den triste aprildag, 
hvor dragespiret styrtede 

brændende mod jorden.
Anders Ravn Sørensen 

er historiker og udkom i 
september 2024 med bogen 
“Børsen”.

 ‘Børsens historie’ med 
Anders Ravn Sørensen på 
Islands Brygge Bibliotek den 
12. december klokken 19. 
Billetter koster 50 kroner og 
kan købes på billetto.dk

❚  JUL

Animistisk jul
Julebukken kommer til Kul-
turhuset Islands. Eventet er 
et forsøg på at bringe den 
gamle animistiske jul tilba-
ge. Den jul, hvor det var de 
mørke væsener, der bragte 
lyset tilbage i den mørke 
tid. Denne kultur stammer 
fra den nordiske folklore, 
hvor de underjordiske brin-
ger lyset og højtidsilden til 
mennesket og naturen om-
kring solhverv / jul. Det er 
denne kulturhistorie, der 

bliver reaktiveret, når del-
tagere i Julebukken tager 
masker på, laver en højtids-
ild på den gamle måde og 
bærer ild og lys og glæde 
gennem København.

 Julebukken i Kulturhuset 
Islands Brygge lørdag d. 14. 
december klokken 20. Om 
eftermiddagen er der ild-ce-
remoni på Nationalmuseet 
efterfulgt af parade gennem 
Strøget. Billetter koster 120 
kroner og kan købes på bil-
letto.dk. Læs mere på face-
book-eventet ‘Julebukken i 
København 2024’. 

Tag med på en rejse i den 
gamle jul, den jul, der var 
vild, mystisk og grænseover-
skridende.

Anders Ravn sørensen er 
aktuel med bogen ‘Børsen’.
Foto: Simon Klein Knudser

❚  JUL

Kunsthåndværk og juleknas

Gurli elbækgaard og ulrike Ramin har inviteret en række 
dygtige kunsthåndværkere til at fremvise udvalgte værker til 
et hyggeligt julearrangement i Formverk i Thorshavnsgade.

Kunsthåndværker-fællesska-
bet Formverk inviterer til et 
eksklusivt julearrangement 
med deltagelse af en række 
dygtige kunsthåndværke-
re, der præsenterer deres 
unikke værker i butikken og 
værkstederne.   

Udover at der vil være mu-
lighed for at opleve et spæn-
dende udvalg af kunsthånd-
værk, kan du også møde de 
kreative kræfter bag værker-
ne og få et unikt indblik i de 
enkelte kunsthåndværkeres 
arbejdsprocesser. 

Der vil være mulighed for 
at købe de smukke værker, 
nyde den hyggelige atmosfæ-
re i Formverk og få en snak 
med de medvirkende kunst-
nere over et glas hvid glögg 
og forskelligt hjemmebag.

Julemarked i Formverk i 
Thorshavnsgade 12 lørdag d. 14. 
december fra kl. 10 til 16.

❚  JUL

Jul på legepladsen
Kom forbi til julehygge på 
Den Bemandede Legeplads 
Gunløgsgade, hvor Amager 
Vest Lokaludvalg serverer 
gratis æbleskiver og gløgg. 
Kom og vær med til at pynte 
gadens juletræer, få en hyg-
gelig snak med din nabo og 
hør om lokaludvalgets man-
ge projekter.

 Jul, glögg og æbleskiver 
på Den Bemandede Lege-
plads i Gunløgsgade torsdag 
den 12. december klokken 
15. Arrangementet er organi-
seret af Amager Vest Lokal-
udvalg og er gratis for børn 
og voksne i alle aldre.

Amager Vest Lokaludvalg 
holder julehygge på legeplad-
sen i Gunløgsgade. 
Foto: Flickr/cyclonebill
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en anderledes hundefrisør på Njalsgade
Ditte Pepper udfordrer klassiske normer med en hundefrisør hjemme på køkkenbordet i Njalsgade. Her kan 
menneskets bedste ven få en hundetrim med hyggegaranti: Ingen stress, kun kærlighed og julekugler

Tekst og foto: Viktoria 
Semenova Fuglsang
redaktion@bryggebladet.dk

På fjerde sal i en himmelblå 
trappeopgang på Njalsgade 
lukker en smilende kvinde 
med brune øjne, lyst hår 
og lange, lyserøde negle 
døren op. I hendes arme 
sidder den nysgerrige og 
rolige Holly; en otteårig, 
lille, krølhåret sort Cava-
poo, som er en blanding 
af Cavalier King Charles 
Spaniel og toypuddel. Hol-
lys ejer, 50-årige Ditte Pep-
per, har sit daglige arbejde 
hjemme i sin lejlighed på 
Islands Brygges hovedgade 
Njalsgade. 

I modsætning til de fleste 
andre med fast hjemmear-
bejde sidder hun dog ikke 
foran en computerskærm 
på endeløse zoom-opkald. 
Ditte Pepper er hundeklip-
per, og klipningerne foregår 
på hendes køkkenbord.
Her ligger forskellige sakse 
med glitrende rhinsten, en 
blå trimmer og en sølvfarvet 
kam linet op, klar til næste 
hundeklipning. 

- Mine kunder elsker at 
komme her, fordi det er 
stille og roligt. Her er gen-
nemsigtighed. Der er ikke 
nogen grænser, der skal 
overskrides; hundene bliver 
behandlet i øjenhøjde her 
på køkkenbordet; har de 
brug for kærlighed, så får 
de kærlighed, vil de ned på 
gulvet, så kommer de ned 

på gulvet, fortæller Ditte 
Pepper, mens lille, krøllede 
Holly roligt bliver siddende 
i hendes arme. 

Lysten til at lave egen 
hundefrisør opstod efter 
mange besøg hos diverse, 
tumultariske hundesaloner 
i København med Holly. Her 
fik hundene trimmesnor om 
halsen, som er et metalhals-
bånd med kæde, og hverken 
hundeklipperne eller hun-
dene virkede specielt glade 
eller afslappede, som Ditte 
Pepper husker det.

- Derfor begyndte jeg selv 
at klippe Holly herhjemme. 
Det var jeg ikke så god til 
i begyndelsen. Men en dag 
taggede min veninde mig i 
et opslag om en hundefri-
sør på Amager, der søgte 
en elev. Jeg fik pladsen 
og lærte en masse på kort 
tid, fortæller Ditte Pepper 
om ’POSH Hundesalon’ på 
Amager Landevej, som dog 
lukkede blot et halvt år ef-
ter. 

Det førte alligevel til en 
karriere som selvstændig 
hundeklipper. 

- For to år siden, efter 
lukningen af ’POSH hun-
desalon’, valgte jeg at tage 
kurser i hundeklipning og 
øve mig på alle de hunde, 
jeg kunne komme i nærhe-
den af. Det resulterede i, 
at jeg derefter åbnede min 
egen hundeklip herhjemme 
med fuld gennemsigtighed 
om, at jeg er er ny i faget, 
og at jeg faktisk gør det lige 

her på køkkenbordet, siger 
Ditte smilende og peger på 
det grå køkkenbord, hvor 
Holly nu sidder klar til lidt 
trimning. 

- Ved en klipning er der 
kun mig og én hund. Og 
så er der Holly. Alle ved, 
at Holly er her. Hun er god 
med andre hunde, fortæl-
ler Ditte Pepper, mens hun 
holder Hollys “pandehår” 
op i luften og klipper med 
én af de rhinstensbeklædte 
sakse. 

Som de fleste hundeejere 
nok kan nikke genkenden-
de til, så er en hundesalon 
de fleste hundes mareridt; 
her er normalt larm fra føn-
tørrere, for hundene uøn-
skede bade og måske endda 
et lokale fuld af andre afven-
tende, larmende, stressede 
og nervøse hunde. 

Sådan er det ikke hos 
Ditte; her er der tid. Hendes 
sidste kunde blev og talte 
en halv time før og efter 
klipningen om vind og vejr, 
og hos Dittes Hundeklip 
er der hverken føntørrere, 
bad eller en masse andre 
nervøse hunde. Klipningen 
og kærligheden til hundene 
er i fokus hos Ditte Pepper, 
som hun selv formulerer 
det.

Det er tydeligt at mærke, 
at Ditte Peppers hundeklip 
er en passion, der måske 
går ud over det sædvanlige 

hundeklipperjob, og hun 
bruger meget af sin vågne 
tid på hundeklipperarbejdet 
på en kreativ måde:

- Se, her har jeg en jule-
kugle, jeg giver til kunder-
ne, udbryder Ditte Pepper 
og fremviser en gennemsig-
tig julekugle med små, røde 
julehjerter og hundepels i.
Her i juletiden laver hun nem-
lig julepynt med kundernes 
hundepels i, som ejerne kan 
få med hjem som en ekstra 
lille erkendtlighed. 

Går man igennem Ditte 
Peppers Instagram, viser 

der sig da også en hel ver-
den med kundernes hunde 
i centrum. På det sociale 
medie deler Ditte Pepper 
billeder af hundene med di-
verse julekortsbaggrunde; 
her ses velfriserede, fær-
digt klippede og poserende 
hunde med photoshoppede 
baggrunde som julemands-
hytter og vinter- og sneland-
skab. 

Fra sin hundesalon i køk-
kenet i Njalsgade forsøger 
Ditte Pepper at sprede sin 
egen tilgang til hundepleje 
– én, der sætter dyrets vel-

befindende i centrum og ud-
fordrer de klassiske normer 
for, hvordan en hundefrisør 
kan arbejde. 

- Jeg ved godt, at det er 
lidt anderledes, men det 
virker", fortæller hun med 
et grin.
Når man træder ind i Ditte 
Peppers hjem, kan man mær-
ke en særlig stemning – en 
blanding af professionalisme 
og hjemlig afslappethed. Og 
Ditte Pepper er altid klar til at 
give et hundeklipperråd med 
på vejen uden fordømmelse.

- Der var en mand, som 
sagde til mig, at han er så 
glad for, at jeg ikke døm-
mer. Han kom med sin 
hund, som skulle totalt ned-
klippes. Hundehår kan bli-
ve virkelig filtret - man skal 
huske at børste sin hund, da 
det stimulerer blodcirku-
lationen i huden. Men jeg 
skælder ikke ud,

Ditte Pepper er, ud over 
sit hundeklipperarbejde, 
også meget aktiv i lokal-
miljøet og er blandt andet 
moderator for Facebook-
gruppen ’Opslagstavlen på 
Islands Brygge’. 

ditte Pepper har udstyret i 
orden og i mange farver.

ditte Peppers egen  hund 
Holly på 8 får trimmet skægget 
på køkkenbordet.
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Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

esBeN damecykel (sort)
Helt ny, kun prøvekørt hos cykelhandler.

Lås, kurv og kvittering med-følger.

Nypris = kr. 5.548,-
Nu = kr. 3.500,-

ik@pcnetkom.dk



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. Filmen Paradis Retur fra 1964 er instrueret af 
Gabriel Axel, med musik af Bent Fabricius-Bjerre og 
med Poul Reichhardt i hovedrollen. Hvor foregår det 
meste af filmen?       

 a. Nokken og lossepladsen
 b. Kajarealer fra Langebro til siloerne (Gemini og 

Islands Brygge 30 i dag)
 c. En lejlighed i Reykjaviksgade
 
2. I 1988 forsøgte Accumulator Invest den fjendtlige 

overtagelse af Christianshavns Oplagspladser, som 
ejede 13 ejendomme på Islands Brygge. Hvem ejede 
Accumulator Invest i 1988?

 
 a. Klaus Riskær Pedersen
 b. Axel Juhl-Jørgensen
 c. Bøje Nielsen

3. Filmen ”Dansen med Regitze” fra 1989 med 
Ghita Nørby, Fritz Helmut og Henning Moritzen 
vandt både en Bodil og en Robert for bedste film 
og blev sågar nomineret for en Oscar.  En del af 
optagelserne foregår på Bryggen. Hvor?

 a. Nokken.
 b. En kolonihave i H/F Sønderbro
 c. Reykjaviksgade

 (se svarene på side 26)

Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk

bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201
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Julens udfordringer
Hvis du frygter julen og alle julefrokosterne, så frygt ej. Du kan sagtens komme igennem uden at sætte dit hårde 
arbejde over styr

Tekst: Frida Kofod Bidstrup
Foto: Nicklas Vo Giver
redaktion@bryggebladet.dk

Julen er en tid fyldt med hyg-
ge, glæde, tid med ens nær-
meste og ikke mindst god 
mad. Julen kan også være 
en udfordring for dem, der 
ønsker at opretholde gode, 
sunde kost- og træningsva-
ner. Det er let at blive fristet 
af julefrokoster, julekager 
og hyggestunder, men med 
en smule planlægning og 
bevidsthed kan du navigere 
gennem denne tid uden at 
miste fokus på dine mål. Men 
hvordan kan man nyde julen 
uden at gå på kompromis 
med sine træningsmål? 

Hold fast i 
træningsrutinen
Selvom juletiden er en travl 
tid, er det vigtigt at fastholde 
dine træningsvaner. Prioritér 
tid til at bevæge dig, uanset 
om det er en morgentræning, 
inden familien er stået op, en 
kort løbetur, eller en sjov akti-
vitet med familien, der invol-
verer bevægelse. Det med at 
holde sig aktiv hver dag hjæl-
per dig ikke kun med at op-
retholde din fysik, men også 
det mentale aspekt i at kunne 
vedholde sine gode vaner he-
nover en måske svær tid. 

sæt realistiske mål 

Inden du sætter dig til bords 
til alle julens fristelser er det 
vigtigt at have lavet en for-
ventningsafstemning med 
sig selv. Jo mere klare og rea-
listiske, dine mål er, jo nem-
mere bliver det at holde dem. 
Overvej hvad du egentlig vil 
opnå i løbet af juletiden. Hvis 
du forsøger at følge en stram 
kost- og træningsplan, kan 
det i sidste ende føre til skuf-
felse og frustration, hvis du 
laver afvigelser fra planen. 

I stedet for at forbyde dig 
selv at nyde julen og alt, hvad 
der hører sig til, kan du tilla-
de dig selv at nyde alt det, du 
elsker, i moderate mængder. 
Husk at det er helt i orden at 
justere sine mål. Det handler 
i bund og grund om at finde 
en balance, der kan fungere 
for dig. 

Planlæg dine måltider 
Gør dig selv den tjeneste at 
planlægge dine måltider i 
forbindelse med julearran-
gementer. Hvis du ved, at du 
skal til en julefrokost med 
buffet og alt, hvad hjertet be-
gærer af lækker mad, så kan 
du med fordel prøve at spise 
en masse proteinrigt og fiber-
rigt i løbet af dagen for at ba-
lancere alle dagens måltider. 

Overvej at spise et stort 
proteinrigt måltid, inden du 
møder op til disse arrange-
menter, så du ikke falder i 

med begge ben og bare skal 
smage alt fra buffeten, men 
med forbehold vælger det, du 
allerhelst kunne tænke dig, 
og, vigtigst af alt, nyder det. 

Husk at nyde den søde 
juletid 
For at det ikke skal blive alt 
for opstillet og sundt det hele, 
så giv dig selv lov til at spise 
en fuldfed marcipanjulegris, 
og nyd den for guds skyld 
uden at give dig selv dårlig 
samvittighed bagefter. Det 
handler ikke om perfektion, 
men om at finde en balance, 
der passer til dig. Hvis man 
falder i fælden for fristelser-
ne, gælder det om at komme 
hurtigst muligt tilbage på 
sporet.

Sidst, men ikke mindst, 
husk at julen er en tid til at 
skabe minder og bruge tid 
med dem, man elsker. Det 
er naturligt at have en udfor-
dring, når det kommer til at 
balancere mad, træning og 
hygge, men det er vigtigt at 
skifte fokus fra skyld til glæ-
de. Tillad dig selv at tage en 
pause fra de daglige rutiner 
og omfavn den særlige tid på 
året.

Få flere tips til din træning på 
mnptrainingclub.dk eller følg 
@mnptrainingclub på Insta-
gram, TikTok og Facebook.

nyt fra bryggenet Foreningen Bryggenet · Leifsgade 7 · 2300 København S  
www.bryggenet.dk · info@bryggenet.dk
 

læs mere på 
bryggenet.dk

tV-tilkøbspakke 
med ekstra tyske 
kanaler
Norlys har oprettet en til-
købspakke, som for 20 kr./
md. ekstra giver adgang til 
9 tyske tv-kanaler. Se mere 
på Norlys’ hjemmeside: 
https://norlys.dk/tv/tysk-
pakken/ 
Prisstigninger på 
tv
Norlys har netop afsluttet 
prisforhandlingerne med de 
forskellige kanal-udbydere, 
og resultatet medfører 
desværre igen i år pris-
stigninger for Bryggenets 
tv-brugere.
Den lille tv-pakke stiger 
med 20 kr./md. til 240 kr./
md. 
Mellempakken stiger med 
31 kr./md. til 520 kr./md. 
Den store pakke stiger med 
41 kr./md. til 780 kr./md.
VælgSelv-pakkerne stiger 
med 30 kr./md., hvilket 
betyder, at de fremover vil 

koste 445 kr./md., 535 kr./
md. og 605 kr./md. for hhv. 
10, 20 og 30 VælgSelv-
point.
Bryggenet beklager pris-
stigningerne, som træder 
i kraft pr. 1. januar 2025, 
men vi kan desværre ikke 
påvirke priserne direkte.

nye tv-kanaler
I forbindelse med den årlige 
justering af tv-pakkerne, 
bliver der tilføjet yderligere 
lokalkanaler i alle pakker i 
form af TV2 Danmark (Øst), 
TV2 Øst og Lokalkanalen.
Desuden udskiftes den 
tyske kanal NDR med Das 
Erste i grundpakken og der 
oprettes en ny tysk kanal-
pakke som kan tilkøbes for 
20 kr./md. eller 1 VælgSelv-
point.

gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere oplever, 

er relateret til brugernes 
eget udstyr, specielt tråd-
løse net (wifi). Bryggenet 
tilbyder derfor gratis hjælp 
fra en teknikker, som hjæl-
per med at optimere din 
wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved at 
guide dig igennem de mest 
almindelige løsninger og 
problemstillinger. Hvis dette 
ikke hjælper på hastig-
heden, så vil teknikeren 
vurdere om der er grundlag 
for et hjemmebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en gen-
nemgang af din nuværende 
wifi-løsning, med det formål 
at finde frem til årsagen for 
udfordringerne. Som en del 
af gennemgangen vil tek-
nikeren også sikre, at din 
trådløse router er indstillet 
korrekt for at få den bedst 
mulige oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, hvad 
der yderligere kan foreta-

ges for at få det bedste ud 
af din internetforbindelse. 
Her kunne mulige optime-
ringsforslag være en bedre 
placering af den trådløse 
router, udskiftning af den 
trådløse router eller ud-
bygning af det nuværende 
signal. 
Bryggenet dækker omkost-
ningen til teknikerbesøget, 
og hvis du ønsker at tage 
imod et optimeringsforslag, 
så vil du få oplyst prisen 
for dette inden arbejdet 
startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 2300 
99, hvor Fiberby sidder klar 
til at hjælpe dig.

kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, fak-
tura og abonnementsvilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 

firmaer, der står for vore 
tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.
internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag 
kl. 9 – 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-
mail til support@fiberby.dk.
tV
Kundeservice leveres af 
Norlys.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning:
Hverdage kl. 08:00-21:00

Weekender og helligdage kl. 
09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser
internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.
tv
Lille pakke: 220 kr./md.
Mellem pakke: 489 kr./md.
Stor pakke: 739 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 415 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 505 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 575 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

Julen kan være en udfordrende tid for mange. Her er nogle tips til at komme godt igennem, 
når man gerne vil leve sundt.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Test din viden - svar

1. (a). Nokken og lossepladsen. ”et af af træskurene på Nokken med 
Københavns losseplads som nabo”.
2. (a). Klaus Riskær Pedersen. Accumulator invest gik konkurs i 
1992.
3. (c). Reykjaviksgade.

tak FoR 
støttEN

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62

BRyGGEMAD 
MED BROOKER

december-traditioner
December er en måned med mange traditioner og gøremål. Med en uges mellemrum falder den nok mest 
traditionsbundne begivenhed, julen, og en uge senere fejres nytåret. Personligt bliver begge mærkedage fejret ret forskelligt 
i hver sin ende af traditionsspektret. Men uanset hvad, bliver der fejret og ikke mindst spist

Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker
redaktion@bryggebladet.dk

Jeg har altid haft et ambiva-
lent forhold til julen - som 
barn glædede jeg mig til 
samværet med familien og 
ikke mindst gaverne - det var 
det årlige højdepunkt. 

Jo ældre jeg blev, jo min-
dre brød jeg mig om julen og 
alt det stress, der medfølger. 
Det ændrede sig så igen, 
da jeg selv blev forælder; så 
skulle mine egne børn have 
den fulde oplevelse af den 
særlige aften. Jeg har dog 
i alle faser altid sat enormt 
stor pris på julemaden.

Kulinarisk er jeg vokset 
op med, at man juleaften spi-
ste andesteg og flæskesteg, 
med alt det tilbehør, som 
man kender - rødkål, hvide 
og brunede kartofler og ikke 
mindst den gode julesovs. 
Sprøde svær, god sovs og na-
turligvis risalamande som 
afslutning.

Som voksen er det mit an-
svar at sørge for julemidda-
gen i min familie, og selvom 
der er traditioner fra min 
egen opvækst, som bliver 
ført videre til mine egne 
børn, er der også opstået 
nye traditioner.

Nye veje
I et forsøg på at finde mine 
egne traditioner har jeg ledt 
efter noget at erstatte an-
destegen med. Har forsøgt 
med gås i et par år og har 
endda i et svagt øjeblik også 
kastet mig over kalkunen 

- alle forsøgene har været 
uforløste og ikke tilfredsstil-
lende.

Jeg er i sidste ende blevet 
ført tilbage til anden. Dog 
ikke som helstegt, som jeg 
har et anstrengt forhold til, 
da det ikke kulinarisk giver 
mening for mig, at to så for-
skellige udskæringer som 
lår og bryst skal have sam-
me tilberedningstid.

Derfor er confiteret an-
delår den optimale løsning 
- ud med andebrystet og op 
i gryden med saltet lår sam-
men med masser af ande-
fedt.

Det og så chips, der kan 
dyppes i sovsen, er mit bi-
drag til den fortsatte familie-
historie.

Andelårene smager fan-
tastisk, og ydermere har de 
den fordel, at de kan tilbe-
redes et par dage i forvejen, 
hvilket er med til at mindske 
stressen på den store dag 
- kæmpe anbefaling herfra 
over hele spektret.   

Nytårsaften er derimod 
ikke bundet op af de samme 
faste traditioner, når det 
kommer til maden. Det ene-
ste tilbagevendende krav er, 
at det godt må være ekstra 
lækkert og lidt ekstravagant.

Tidligere stod jeg selv og 
lavede oksemørbrad, kam-
muslinger, kæmperejer, 
hummer og åbnede østers - 
med alt det arbejde, som det 
kræver.

Måltidskasse
Men ligesom en stor del af 
den danske befolkning har 

også jeg fået øjnene op for 
at få maden udefra for så 
at gøre de sidste tilbered-
ninger selv - på den måde 
slipper man for det meste 
af arbejdet, uden at gå på 
kompromis med standar-
den og ekstravagancen på 
denne aften.

Og så er man også mere 
til stede hos sine gæster, 
og ikke mindst kan man 
stikke snablen i champag-

nen, vinen eller punchen 
med bedre samvittighed, 
uden at det ødelægger den 
stort anlagte middag - win 
win!

Inden for en uge går man 
fra den traditionsbundne 
jul, hvor traditioner og 
håndværk skal føres videre 
til den biologiske arvemas-
se, til den mindre traditio-
nelle nytårsaften, hvor det 
er andre traditioner end 

maden, som er langt vigti-
gere - såsom krudt, sjove 
hatte, regentens tale og 
farverige drinks.

Uanset traditioner og 
madvaner for den ene el-
ler anden aften ønskes alle 
en glædelig jul og et lykke-
bringende nytår.

CONFiT de CANARd

Den franske version af and, som i øvrigt kan spises året 
rundt.

n  3-4 hele andelår
n  4 laurbærblade
n  2 stjerneanis
n  3-4 kviste timian
n  2-3 fed hvidløg
n  1 kg andefedt
n  50 g salt 

Andelårene gnides i salt og kommes på køl i et døgn.

Tør andelårene af for overskydende salt.
Andelår, andefedt og krydderier kommes i en gryde eller et 
ildfast fad (husk, at andelårene smelter yderligere fedt af, så 
der må godt være god plads i gryde eller fad)

Kom låg på og lad dem stå på lavt blus på komfur eller i 
ovnen ved 130 grader i 2 timer.

Herefter kan de opbevares tildækket i fedtet i lang tid, og 
når de skal spises, steges skindet sprødt på en pande, og 
lårene kommer i ovnen og varmes igennem.
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HANS TAUSENS KIRKE
islandsbryggessogn.dk

 

 
GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

TAK FOR BIDRAG TIL 
JULEHJÆLP 2024
Islands Brygges Sogns Menighedspleje vil hermed bringe en tak til alle, der på 
forskellig vis har ydet bidrag til sognets julehjælp i 2024. 

Bidragene har gjort det muligt at give en håndsrækning til 31 enkeltpersoner 
og familier i anledning af julen. 

En særlig tak til Genbryggen for deres bidrag.

Lørdag den 14. december kl. 12
Babysalmesangsgudstjeneste
med sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Søndag den 15. december kl. 11
Familiegudstjeneste 
med juletræsfest 
med sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Søndag den 22. december kl. 11
Højmesse
med sognepræst 
Camilla Aggersbjerg

Tirsdag den 24. december kl. 13
Juleaftensgudstjeneste
med sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Tirsdag den 24. december kl. 
14:30
Juleaftensgudstjeneste
med sognepræst 
Inger Lundager

Tirsdag den 24. december kl. 16
Juleaftensgudstjeneste
med sognepræst 
Ghita Katz Olsen

Onsdag den 25. december kl. 11
Højmesse juledag
med sognepræst 
Ghita Katz Olsen

Onsdag den 26. december kl. 11
Højmesse 2. juledag
med sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne! 

JULEKONCERT MED 
UNIVERSITETSKORET 
MUKO 
FREDAG DEN 13. DECEMBER KL. 17

Trænger du til at mærke julestemning? Så brug en fredag i december på 
at tage til julekoncert med universitetskoret MUKO. 

Der vil være masser af julemusik og fællessang under ledelse af 
Nenia Zenana. Alle er velkomne, og der er fri entré.

JULETRÆSFEST 
SØNDAG DEN 15. DECEMBER KL. 11 

Kom til juletræsfest for hele familien med børnegudstjeneste, pølser, kaffe, 
kakao, julesange, dans om træet og en chance for at finde julemanden med 
godter! I skal tilmelde jer, og det gør du via vores hjemmeside.

Husk at tilmelde jer senest i dag torsdag den 12. december på 
www.islandsbryggessogn.dk

JUL I HANS TAUSENS KIRKE

Vi glæder os til at fejre julen med jer! Du kan få det fulde overblik over vores 
julegudstjenester i gudstjenestelisten. 

Der vil være rig mulighed for at lægge vejen forbi vores kirke på Bryggen og 
komme i julestemning.

BABYSALMESANG, 
TUMLINGEMUSIK 
OG SPIREKOR
NYE HOLD STARTER I JANUAR 2024

Spirekor starter igen onsdag den 15. januar og babysalmesang mandag den 
20. januar 2025. Nye hold i Tumlingemusik starter medio april.

Vores korleder Simone er tilbage fra barsel den 10. februar 2025.

Læs mere og tilmeld jer på www.islandsbryggessogn.dk




